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CZY STAĆ NAS NA TRZECIĄ? 
w listopadzie 1995 roku Burmistrz Gminy Międzyrzecz 

zainicjował zb i ó rkę pieniędzy na karetkę pogotowia. 
już 27 maja 1996 roku nastąpiło uroczyste jej prze kaza

nie Kolumnie Transportu Sanitarnego. Napis na karetce 
Międzyrzeczanie Sobie" ni c jest frazesem. Ufundowali 

ją bowiem mieszkańcy naszej Gnliny, wpłacając na konto 
większe czy mniejsze sumy, a każda wpłacona złotówka 
zbliżała nas do celu. Wśród fundatorów były zarówno fir
my jak i osoby prywatne. Ponieważ darczyńców przyby
wało, Burmistrz zapowiedział kontynuację zbiórki. 

1 oLo 21 stycznia br. byliśmy świadkami przekazania 
Kolumnie drugiej karetki. Tym razem do zbiórki przyłą
czyli się również mieszkańcy Pszczewa, w imie niu któ
rych Rada Gminy Pszczew wyasygnowała 5.000zł. W obu 
przypadkach połowę kwoty dołożył G łówny Lekarz Woje
wódzki. 

Potrzeby służby zdrowia są ogromne, dlatego nie prze
rywamy akcj i. Zbieramy na trzecią karetkę, w której mamy 
nadzi eję, swój udzifił będzie miała gmina Trzci el, Miedzi
chowo i Biedzew Srodki na ten cel gromadzimy w PBK 
0/Międzyrzecz konto nr 41001122-592-2101-111-0, hasło 
- karetka pogotowia. 

Akcja ta, jak wi le jej podobnych, jest dowodem na to, 
że wspólnym działaniem cel osiągnąć można znacznie 
szybciej. 

Brawo Międzyrzecz. Brawo Pszczew. 

Bożena Starkowska 

URODZENIA 
l. Krystjan Dorota c. Adama i Jolanty 
2. Gromadecki Łuka z s. Witolda i Doroty 
3. Pihan Konrad Marcin s. Mirosława i Joanny 
4. Wróbel Weronika c. Marcina i Agnieszki 
5. Kuźmińska Klaudia Dominika c. Mariusza i Sylwii 
6. Wojciechowski Adam Grzego rz s . Grzegorza i Beaty 
7. Matuszewski Karol Dariusz s. Dariusza i Elżbiety 
8. Bartosze k Juklia c. Piotra i Justyny 
9. Kubaszewska Izabela c. Leona i Marzeny 

10. owicki Szymon Karol s. Karola i Haliny 
11. Warzecha Michaela Roksana c. Daniela i Edyty 
12. Cwe ner Monika Ma1ia c. Marka i Marii 

MAŁŻEŃSTWA 
l. oga Roman i Farbotka Bożena 
2. JarutaTomasz i Konieczek Katarzyna 
3. Adamus Piotr i Rutkawska Magdalena 

ZGONY 
l. Majewski Wojciech ur. 1945 zam. Mi dzyrzecz 
2. Putyrska Stefania ur. 1920 zam. Wyszanowo 
3. Pożycki Piotr Edward ur. 1949 zam. M-cz 
4. Mirek Zygmunt ur. 1935 zam. M-cz 
5. Biegański Zygmunt ur. 1935 zam. jagielnik 
6. Kozłowski Zdzisław ur. 1938 r. zam M-cz 
7. Sławińska Janina ur. 1916 zam. M-cz 
8. Gaweł Adam ur. 1953 zam. Kuligowo 
9. Pi otrowski Leonard ur. 1913 zam. M-cz 

10. Mie lnik Bogusław zam. M-cz ur. 1941 
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Darczyńcom -mieszkańcom Gminy Międzyrzecz, między
rzeckimfirmom i instytucjom oraz Radzie Gminy Pszczew 
składam serdeczne podziękowania za szczerość uwień
czoną zakupem drugiej karetki pogotowia. 

W czasach kiedy zarzuca się nam nieczułość, udowodni
liśmy, że stać nas na wspaniały gest, że chętnie dzielimy 
się z innymi. Dowodów wspaniałomyślności i życzliwości 
międzyrzeczanjest wiele. Tryumfem ludzi dobrej woli był 
ró:wnież V Finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. 
Zyczę wszystkim, abyśmy mogli być w przyszłości współ

twórcami podobnych sukcesów, a troska o los innych przy
świecała naszym działaniom. 

Burmistrz 
Władysław Kubiak 

INFORMACJA 
W ostatnim okres ie daje się zauważyć zwiększoną ilość ofert różnych wydaw

nictw mających na celu promocję gminy i podmiotów gospodarczych działają
cych na jej teren ie. Często akwizytor danego wydawnictwa proponując umiesz
czenie reklamy może powoływać się na współpracę z gminą dysponując wyda
nym wcześniej informatorem lub wykazem podmiotów gospodarczych . 

W związku z powyższym informuję , że wydawnictwo, z którym gmina podpisa
ła umowę o wykonan ie określonego rodzaju promocji (informator, folder, prze
wodnik , wydawnictwa multimedialne, sieć internetu) powinno posiadać aktualny 
list intencyjny podpisany przez Burmistrza Gminy Międzyrzecz . 

BURMISTRZ GMINY 
MIĘDZYRZECZ 

Jubilaci, którzy obchodzą w bieżącym roku Jubi
leusz 50-lecia Pożycia Małżenskiego, a nie zostali 
wymienieni: 

Hudziak Adam i Władysława 
Mamzer Adam i Irena 

Przepraszamy 
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1avU:. Jc~v~ 
16. Sawicki jacek 
17. Pietrzak Marzena UKOŃCZYLI 18 LAT 
18. Brankowski Dariusz 

l. Ramroi Paulina 19. Mucha Katarzuna 
20. Kuszczyk Andżelika 
21. Czerniawska Danuta 

2. Stasiak Sebastian 
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4. Głyżewski Adrian 
5. Sosuiska Izabela 
6. Nowicka Anna 
7. Markowska Agata 
8. Garbarczyk Aneta 
9. Hunczak Andrzej 

10. Rzepska Anna 
11. Piotrowicz Paweł 
12. Matuszczak Magdalena 
13. Stachowiak Agnieszka 
14. Gall Anna 
15. Bułach Piotr 

22. Fiedler Paweł 
23. Bernaś Przemysław 
24. Węcłowska Katrzyna 
25. Pawłowska Magdalena 
26. Madej Jarosław 
27. Tratwal Bartosz 
28. Neczaj Daniel 
29. Pasewicz Kamila 
30. Gawryłkowocz Magdalena 
31. Owsian Tomasz 
32. Słodowy Łukasz 
33. Jakubszek Magdalena 
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" Z bocznego krzesła donoszę" 

Ostatnia sesja z poprawkami. 
Kilka słów miłych i szampan. 

27 grudnia zwołano ostatnią w 1996 r sesję Rady ki organizacyjne Gminy, a także targowisko miej-
Miejskiej. Po regulaminowym wstępie, zatwierdze- skie, sale i kluby wiejskie, remizy OSP. Zwolniono 
niu porządku obrad, protokołu z poprzedniej sesji również od podatku za budynki emerytów i renci-
przystąpiono do przegłosowania uchwały o wysoko- stów rolniczych, o ile renta lub emerytura jest ich 
ści stawek od nieruchomości na terenie Gminy na jedynym źródłem utrzymania. Uchwała wchodzi w 
1997 r. - to uchwała nr XXVI/202/ 96. Podatek od 1 życie z dniem 1 stycznia 1997 r. 
m kw. powierzchni użytkowej w budynku mieszka!- Kolejna uchwała, to jak w tytule - poprawki do 
nym wynosi 0 ,24 zł . Wszyscy, zajmujący się działal- budżetu 1996 r. Jak wiadomo - kasa musi się 
nością inną niż rolnicza lub leśna, zapłacą 9,00 zł zgadzać. W tym wypadku bilans musi być zgodny 
za 1 m kw. powierzchni użytkowej. Cóż zrobić ? - po stronie przychodów i rozchodów. Pod koniec 
trzeba zmniejszyć lokal, a zwiększyć produkcję - roku uruchamiane są subwencje rządowe, czy mi-
choć jak mówią doświadczeni - co byś nie wymyślił , nisterialne. Dokonuje się więc przychodowania tych 
podatek i tak zapłacisz. W punkcie 3 uchwały, po- pieniędzy, jednocześnie uruchamia się pozostałą 
datek od 1m kw. domku letniskowego ustalono na rezerwę ogólną i inwestycyjną. Wymaga to oczywi-
3,18 zł. Za garaż, który nie jest częścią budynku ście szeregu operacji finansowych polegających 
mieszkalnego - za 1 m kw. - 3,20 zł. Opłaty za na przeniesieniu wydatków własnych, zleconych 
grunty, które nie są użytkami rolnymi , lecz służą do pomiędzy działami , rozdziałami i poszczególnymi 
innej produkcji opłata wynosi 0,30 zł, opłata za 1 paragrafami budżetu. 
hektar zbiornika wodnego retencyjnego , lub elek- Ostatnia uchwała tej sesj i, a więc i tego roku , 
trowni wodnej wynosi 2,00 zł. Krótko mówiąc - ho- nosi kolejny numer 205. Zobowiązuje ona Zarząd 
dujcie ryby w tych zbiornikach. Zwolnienie od podat- Miasta do niezwłocznego wypowiedzenia umowy o 
ku normalne: nieruchomości gminne, oraz jednost- obsługę utrzymania parkingów i inkasowania opłat 

Patroni międzyrzeckich ulic 
W sobotniej GL (18-19.01.97r) 

ukazał si ę interesujący artykuł red. 
Z. Borka" a ulicy l eży Historia" o 
patronach międzychodzkich ulic. 
Okazuje się, że wielu z nich to lu
dzie związani z miastem i jego prze
szłością, tzw. lokalni bohaterowie. 
Międzychód był jednak zawsze pol
ski (z krótkimi przerwami). Mi ę
dzyrzecz buduje swą tożsamość do
piero od roku 1945. Nie oznacza lo 
jednak, że brak nam nazwisk i po
staci, które mogłyby (wnieszczone 
w nazwach ulic) dodać splendoru 
naszemu miastu. W czerwcu odbę
dzie swą kolejną pielgrzymkę do 
kraju PapieżJan Paweł II. Głównym 
tematem, organizowanego z tej oka
zji Kongresu Eucharystycznego 
oraz papieskiej homilii będzie dzia
łalność Pięciu Braci Męczenników 
z Międzyrzecza. Jest więc wyma
rzona okazja, aby jednej z ulic na
szego miasta nadać Ich imię (na

storycy przekonają swych 
kolegów radnych, że bez 
żal u po;.-vinni ·my rozstać się 
z K. Swierczewskim . W 
roku 1998 będziemy uroczy
ście obchodzi ć 750 roczni
cę założenia Międzyrzecza. 
Można upam.iętnić to wyda
rzenie na różne sposoby. 
Dobrym byłoby według 
mnie nadanie jednej z ulic 
nazwy: Aleja 750-lecia. aj
lepiej nadawałaby się do 
tego ulica Waszkiewicza. 
Byłaby to dobra okazja, ale 
bezboleśnie pozbyć się pa
trona-czerwonoarnl.i ly, któ
ryz Międzyrzeczem ma tyle 
wspólnego, co .... A więc Pa
nie i Panowie radni do dzie
ła , możecie podjąć hi to
ryczne decyzje. Wyobraźcie 
sobie: Aleja 750-lecia prze-
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parkingowych, oraz o przedstawienie nowej kon
cepcji zarządzania miejscami parkingowymi. Wnio
sek w tej sprawie zgłosił radny W. Glinka. Jak już 
pisałem w czerwcu, sprawa parkingów nie może 
wywołać zadowolenia u wszystkich. We wszystkich 
miastach jakoś si ę płaci - nie może to być jednak 
tylko zbieranie pieniędzy. Musi być jakiś program 
zagospodarowania i centrum i dalej położonych 
rejonów miasta. Nie trzeba być prorokiem , aby 
wiedzieć , że samochodów będzie przybywać i że 
ludzie po to mają samochody aby nimi przyjechać 
do miasta. Plan parkingów, ich jakość , rozbudowa 
- to wszystko jest ważne. Zarząd musi się tym 
zająć - a nie tylko oddać w dzierżawę. Po kilku 
krótkich sprawozdaniach sesja zbliżyła się do koń
ca. Przy kieliszku "szampana" złożono sobie życze
nia. {"Szampan" piszę w cudzysłowie bez podtek
stów, nie był to bowiem szampan z jedynego miej
sca na świecie, gdzie produkuje się ten trunek, z 
Szampanii, lecz całkiem dobre musujące wino gro
nowe.) Życzono sobie wielu dobrych rzeczy i zdro
wia i pieniędzy, i zadowolenia z pracy, i miłości w 
rodzinie, i wszystkiego najlepszego. l tylko jednych 
życzeń nie było - nie życzono sobie tego, czego 
wszyscy mamy bardzo dużo, a nawet za dużo, nie 
życzono sobie ani rozumu, ani rozsądku. Bo po 
co? skoro wszyscy mamy i rozum i rozsądek. 

A ja życzę Państwu jeszcze jednego roku z Ku
rierem Międzyr zeckim, 

Maciej Sawczyn 

chodzi łagodnie w ulicę Pięciu Braci Męczenni
ków z Międzyrzecza , po obu stronach odnowione 
kan1ie i1ice, na krzyżówce -ygnalizacja świetlna . 
Pięk.Il.ie! Ale ani Świ erczewski, ani Waszkiewicz do 
tej wizji nie pasują. A, że trudno jest znaleźć "słusz
nego' lokalnego patrona przekonali się o tym rów
nież nl.iędzychodzianie. W swym artykule Z. Bo
rek pominął ul. S. Kaczmark a. Wszyscy wiemy, że 
w Wielkopolsce (w tym również w Międzychodzi e) 
Kaczmarków jest jak ... Na pab·ona ulicy k andydo
wało ich aż trzech. Dyskutowano, podkreślano za
sługi każdego z nich: a to, że patriota, a toż party
zant itp. Pam.iętam, że wtedy pan Leon Kuska (sic!) 
nieżyjący już historyk z SP2 w Międzychodzie po
wiedział o jednym z nich: "Partyzant? .lal<i on par
tyzant? To był koniokrad, który z lasem nl.iał tyle 
wspólnego, że ukrywał tam skradzione konie. "Wie
le j est w naszym nl}.eście nazwisk zasługujących 
na upanl.iętnieni e. Zeby jednak radni nie musieli 
(w razie potrzeby) zastanawiać się nad "słuszno
śc ią" nazwiska polecam drukowany w KM cykl 
artykułów ,.Sławni gości Międzyrzecza" napisa
nych przez B. Grabowską. W końcu zawsze, jak 
międzychoclzianom Kaczmarek, nam pozostanie 
Napoleon! 

Anna Kuźmińska-Świder 

prawiając w ten sposób niewybaczalne zaniedba
nie). Byłby to jedn9cześnie gest upamiętniający 
pielgrzymkę Ojca Swiętego i Jego popyt w woj. 
gorzowskim. Powyższe słowa kieruję do między
rzeckich radnych, którzy mają niepowtarzalną oka
zję, aby wykazać się wyczuciem historycznej chwili . 
Oczywiście spodziewam się, że Międzyrzeccy 
Męczennicy staliby się patronanl.i nie jaki g oś trze
ci orzędnego zaułka Gak stało się to w przypadku 
gra T Podbielskiego) lecz ważnej, głównej ulicy. 
Idealnie nadawałaby się do tego ulica biegnąca 
obok kościoła p/w św. Jana Chrzciciela, gdzie znaj
duje się ,POświęcony lm ołtarz. Obecnie nosi ona 
imię K . Swierczewskiego. Ale już nie musi. Gene
rał K. Swierczewski stracił status bohatera naro
dowego, gdy ujawniono prawdę o tzw. wydarze
niach spod Baligrodu. Jestem przekonana, że rad
ni-historyczni eksperci, panowie: M . Podgajski, M. 
Rębacz i K. Marzec lepiej ode mnie znają niedaw
no ujawnione fal{ty związane ze śmiercią z ręki 
pijanego żołnierza sojuszniczej armii (a może za
machu?) . Nie stało się to wcale pod Baligrodem, 
więc tzw. akcja Wisła nie miala żadnego uza ad
nienia. Sądzę więc, że wymienieni przeze mnie hi-

NOWE KIERUNKI KSZTAŁCENIA 
w Zespol e Szkół Rolniczych w Bobowie ku ~---. .. 
na rok szkolny 1997/ 98 przeprowadzony będzi e nabór do: 

- 5 letniego technikum technologii żywności 
- 5 l etniego technikum rolniczego: 

* specjalność agroturystyk a 
* specjalność hod owla koni 

- 3 letniego Zaocznego technikum ro lniczego 
Nauka we wszystkich ciągach ksztalcenia kończy się maturą. 
Możliwość zdobycia uprawniei1 instruktora jazdy konnej. 
Klasa I i II to kształcenie ogólne, specjalizacja w klasach IV i V. 
Do wyboru język angiel ki , niemiecki i rosyjski. 
Zajęcia w pracowni komputerowej dla wszystkich. 
Możliwość korzystania z internatu i slołówl<i. 
Egzamin wstępny z języka polskiego i matematyl<i. 
Zaoczne technikum rolnicze dla młodzieży i dorosłych 
bez egzaminu wstępnego. 
Zajęcia raz na dwa tygodnie w piątki i soboty- 6 emestrów. 
Kontakt: ZSR w Bobowieku teJ. 41-32-18 

KONIE* JĘlYKI * KOMPUTERY 
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Do przemyślenia ... 

Jak nas zrozumieć ? 
Wszyscy liczą nauczycielom ich godziny pra

cy - tylko zapominają dodać , ile zarabiają i jaki 
jest ich status społeczn y. Znam to środowisko i 
wiem, że wielu chętnie pracowałoby więcej, ale: 
brak pieniędzy na koła zainteresowań, brak mo
tywacji do bezczynnego siedzenia i czekania na 
rodziców, którzy w ogromnej większości nie in
teresują się swoimi dziećmi (na zachodzie talde 
dyżury w szkole wliczone są do obowiązkowego 
pensum) i brak jakiejkolwiek perspektywy na 
przyszłość. W zawodzie, który reguluje dzwonek, 
nie ma czasu na towar zyskie pogawędki, zakupy, 
telefony itp. atomiast w innych zawodach te 
przyjemności się praktykuje. o, chyba że szef 
jest wyjątkowo rygorystyczny. Czy małżei1stwo 
nauczycielskie obarczone rodziną stać na waka
cje na Seszelach, czy Wyspach Kanaryjskich albo 
zimowe sporty w Alpach ? A innych - owszem. 
Tylko kto wprowadzi radykalne zmiany w Kar
cie Nauczyciela, żeby lo błędne koło zamknąć? 

Uslyszałam w tv wypowiedź jednego z hi~rar
chów kościola na temat Wielkiej Orkiestry Swią
tecznej Pomocy. Cóż za hipokryzja ! Ktoś, kto 
żyj e jak udzielny książę, nie kryjąc się ze swo
im bogactwem - podważa wspaniałą intencj ę, 
którajednoczy młodych i starych, dając nadzie
j~ wielu chorym dzieciom. Ciągle staram się 
zrozumieć Polaków, bo na świecie nikt nas już 
zrozumieć nie potrafi: te usta pełne pustych fra
zesów, ta bezint-eresowna zawiść, plotkarstwo, 
zkodzen ie bliźniemu za wszelką cenę, pysza
łkowatość i wiara we własną wyjątkowość. Pa
trząc na nas gorzko powtarzam za klasyldem: 

mentowała i tysiące Polaków mogą ją uznać za 
autorytatywną i jedynie słuszną. Dlatego na 
łamach KM zamieszczam swój protest przeciw
ko takiemu postrzeganiu akcji, w której nie jest 
ważne dobro jednostki i chęć sławy jej inicjato
rów - ale niesienie pomocy tym, którzy jej po
trzebują i często nie mogą liczyć na żadną inną. 
Cieszę się, że zebrano 6 mln zł. i że nie tylko ja 
zareagowałam głośnym oburzeniem na wypo
wiedź księdza prałata. A Orkiestra niech gra. 

"Z kogo s i ę śmiejeci e? Z samych siebie się śmie
jecie". I na nic zdają si ę fakty, że Orkiestra gra 
już piąty raz, że zakupiono wie le sprzętu, prze
prowadzono ·etki operacji, założono fundację
skoro jednym wystąpieniem chce si ę to wszyst
ko przekreślić i poelważyć legalność całego 
przedsięwzięcia ? Ależ mnie to zabolało. Wypo
wiedzi tej redakcja Panoramy od razu nie sko-

Tak się złożyło, że Wisława Szymborska na
pisała kiedyś wiersz pt. "Wieczór autorski", w 
którym zestawiła to wydarzenie z meczem bok
serskim. Smutny jest dla poezji efekt tego ze
stawienia. I oto po wielu latach ta sytuacja zda
rzyła si ę naprawdę. Nasza oblistka odbierała 
nagrodę w atmosferze podniecenia meczem 
bokserskim Andrzeja Gołoty. I wiecie Państwo, 
jaką uwagę usłyszałam?- Dobrze, że przegrał, 
bo jego zwycięstwo zupełnie by przyćmiło lite
rackiego Nobla. Samo życie . 

Gdybym mogła rozdawać odznaczenia, lo 
wielki medal z napisem SAPERE AUSO ustano
wiony przez Stanisława Augusta Poniatow kie
go wręczyłabym chorążym z naszej Jednostki 
Wojskowej, których odwagę i cleterminizm po
dziwiam. 

A karnawał trwa ... 
W każdy karnawałowy czwartek z 

Klubu przy Szpitalu dla erwowo i 
Psychicznie Chorych w Obrzycach 
dobiegają dźwi ęki muzyki. To już sta
ła impreza w bogatej ofercie pracy 
Klubu , a pacjenci na te taneczne 
czwartki czekają z ogromną radością. 
9 stycznia 1997r. odbyła się w Klubie 
zabawa karnawalowa. Udekorowana 
sala, odświ ętn ie ubrani chorzy, na sto
lach kawa, herbata i ciasto ufundo
wall(: przez Szpita l. m.iła atmosfera i 
gorące rytmy muzyki pozwalają za
pomnieć o chorobie i kłopotach ode
rwać si~ od problemów. Znakomicie 
bawiło się 90 osób z wszystJdch od
działów. Każela grupa przychodzi do 
Klubu z instruktorem i nikogo nie 
trzeba długo zachęcać do wspólnej 
zabawy. 

Nad wszystldm czuwa p. Danuta 
Woźniak, która pełni funkcj ę koordy
natora pracy instruktorów zatrudnio
nych w poszczególnych oddzialach, 
zarządza Klubem Chorych i Porad
nią terapii zajęciowej . Praca z chory
mi lo nie tylko zabawa, ale i wyciecz
ki np. cło Pszczewa, Pniew i Roldtna, 
wieczory kolęd, zawody sportowe, 
terapia pracą, muzykoterapia i tp . In
struktorzy bardzo starają się zainte
grować chorych i zachęcić ich do 
udziału w różnych formach te rapii , 
bo w len sposób przede wszystkim 
pomagają on i sobie w złagodzeniu 
objawów choroby. 10 października 
bardzo ,uro zyście obchodzi się w 
!<lubi wialowy Dzień Zdrowia P y
chicznego, a do imprez i festynu chęt
nie włącza się Szkoła Podstawowa nr 
4. Wspólna zabawa i różne konkuren
cje portowe dają wszystldm wiele 
radości i satysfakcji. 

Pani Janka i p. Janek są z Oddziału 
II , którego pacjenci najliczniej i naj
chętni ej ucze tniczą w zajęciach i za
bawach klubowych. Ten właśnie Od
dział zajął w r. 1996 I miejsce w kon
kursie szopek. Moi rozmówcy zdaję 
sobie sprawę z tego, że chorzy czę
sto tu wracają i dlatego atmosfera na 

oddziale jest bardzo ważna. A ta jest 
wspaniała, prawdziwie rodzinna , a 
często nawet lepsza, bo: ordynator -
dr Ryszard Maciejew.sld - zawsze po
rozmawia, poradzi, pomoże; pi el ę
gniarki i instruktorki - bar,dzo mile i 
sympatyczne. Spędzili tu Swięta Bo
żego Narodzenia- była uroczy lako
lacja wigilijna, kolędy i życzenia - po
wrotu do zd rowia. a co dzieli też są 
zorgan izowani - zastawiają wspólne 
stoły i dzielą się tym, co mają. zeze
gólnie operatywna jest p. Janka, któ
ra stara s ię do składkowej kawy i pie
czonego w ramach terapii ciasta przy
ciągnąć i rozweselić wszystl<ich, bo 
to zmar twienia wpędzają w chorobę, 
a myśle ni e jeszcze bardziej j ą pogłę
bia. A w Klubie -zapomina się o cho
robie, zawiązują się przyjaźnie , po la
tach odżywają stare, a czas szybciej i 
przyjemniej leci. 

Pani Danuta Woźniak pokazuje mi 
bogatą dokumentację !(]u bu, albumy 
pełne pięknych zdjęć- i widzę, że ten 
Klub tętni życiem , że daje radość, że 
odrywa od często ciężkiej rzeczywi
stości. Działa tu wielu ludzi dobrej 
woli -od dyrekcji Szpitala i pracowni
ków służby zdrowia po sponsorów, 
którzy nie żalują ani czasu, ani pie
niędzy dla potrzeb chorych. P Danu
ta jest szczególnie wdzięczna zespo
łom muzycznym , które bezpłatnie 
umilają chorym czas. Już od dwóch 
lat gra zespól ,.KLAN" z M-cza, któ
rym kieruje Kazimierz Krupnicki i 
zespól ,.KAROL-BA D'' z owego 
Tomyśla pod batutą Karola Rogacza. 
Wśród tych ludzi dobrej woli jest dy
rektor Ośrodka Kultury z owego 
Tomyśla - p. Genowefa tanisława 
Hreczyńska, dyrektor Fabryki arzę
dzi Chirurgicznych również z Nowe
go Tomyśla, prezes Grzegorz Sako
wicz z PTS Trans- PRiM z M-cza. 

Życzę pani Danucie niespożytej 
energii, dobrych pomysłów, życzliwo
ści Dyrekcji i bogatych sponsorów. 

Izabela Stopyra 

Izabela Stopyra 

Dwugarbny wielbłąd 
mieszkaniowy 

W GL ukazały się niedawno dwa 
teksty D. Brożka na temat problemów 
mieszkaniowych w Międzyrzeczu. W 
jednym autor informuje czytelników 

o nowych stawkach czynszu w budyn
kach komunalnych . W drugim na 
podstawie rozmowy z dyrektorem 
ZGKiM K. Solarewiczem pisze o pro
blemach międzyrzecki ej mi eszka
niówki. Tekst ten nosi tytuł "Miesz
kaniówka z garbem". T ym garbem 
są w/g dyr. Solarewicza: niepłacący 
czynszów lokatorzy, sypiące się bu
dynki , niewystarczające dotacje na 
ich remontowanie. Moim skromnym 
zdaniemmiędzyrzeckimieszkaniowy 
wielbłąd ma jednak dwa garby, a jed
nym z nich jest niestety kierowany 
przez dyr. Solarewicza zaldad. Wie
loletnie osobiste doświadczenia , sy
gnały rodziny, znajomych, a także 
opinie czytelników upoważniają mnie 
do stwierdzenia, że kontakt z ZGKiM 
jest zawsze dla petenta wielkim utra
pieniem. Trzeba obie schodzić nogi, 
zszarpać nerwy, żeby wyegzekwować 
jakąkolwiek usługę. Prawie wszyst
kie zresztą płatne. Administrowane 
przez ZGKiM budynki sypią się , po
nieważ nie były systematycznie kon
serwowane przez lala nie dokonywa
no drobnych napraw bieżących i dla
tego dziś wszystkie wymagają rem on-

tu kapitaln go. Mówi się, że pańslde 
oko konia tuczy. iestety, ZGKiM nie 
cechowala nigdy gospodarska troska 
o powierzoną jego pieczy substancję 
mieszkaniową. O oderwanej rynnie, 
kapiącym dachu czy wybitej szybie 
muszą ZGKiM zawiadan1iać lokato
rzy. A w odpowiedzi słyszą: może za 
mies i ąc, nie mamy ludzi , nie mamy 
środków. A co ma ZGKiM? Ma wolę 
inkasowania op łat czynszow-ych , 
wprowadzania podwyżek- zaliczek na 
poczet remontów (nawet tych nigdzie 
nie zaplanowanych i nigdy nie wyko
nanych) . Mając przeważającą liczbę 
głosów w tzw. wspólnotach mieszka
niowych i będąc monopolistą w sfe
rze zarządzania budynkami w zasa
dzie może wszystko. ie sądzę, żeby 
zmiany organizacyjne, podzialy i prze
ksztalcenia (o których mówił pan 
burmistrz w grudniowym numerze 
KM) cokolwiek zmieniły. A może czy
telnicy KM mają inne zdanie? Może 
moje opinie są krzywdzące dla 
ZGKiM? Proszę o nadesłanie listów 
na temat: Lokalor a ZGKiM. Chętnie 
zamieścimy równi eż wypowiedzi dyr. 
Solarewicza. 

Anna Kuźmińska - Świder 

Ps. Sądziłam, że ZGKiM ma cha
rakter usługowy, służebny wobec lo
katorów budynków. którymi admini
struje. Oczywiście mylilam się , aby 
bowiem otrzymać nową książeczkę 
opłat czynszowych trzeba się osobiście 
pofatygować na ul. Krótką . SłowG pofa
tygować je t tu na miej cu, bo zważyw
szy na odległość np. dla moich siedem
dziesi ęcioletnich rodziców byłaby to 
wyprawa, której trudy bez przesady 
można by porównać z marszem M. Ka
mili skiego przez Antarktydę. 

Uruchomienie w centrum miasta 
(np. w Ratu zu) punktu z książeczka
mi przerasta wiclać jednak możliwo
śc i organizacyjne ZGKiM. 
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Z przeszłości Międzyrzecza 

Obraz miasta i jego mieszkańców 
u schyłku średniowiecza 

W XII i XIII wieku obserwuje się w Europie 
zachodni ej ruchy kolonizacyjne i wędrówki zbęd
nych tam rąk do pracy w ki erunku Zie mi Lubu
skiej, Śląska i Wielkopolski. Stąd już w chwili 
lokacji mias ta pojawiają się w nim rzemieślnicy i 
kupcy niemieccy. Przyczyną ułatwiającą osiedl e
ni e się iemców nie tylko w Międzyrzeczu, ale w 
cał ej Wielkopolsce był rozpad palls twa piastow
skiego po 1138 r. na szereg ksi ęstw dzielnico
wych w których często zmi eniający si ę i rywali
zuj ący z sobą książęta chę tni e korzystali z tego 
zagranicznego elementu dla wzmocnienia kon
dycji gospodarczej swej dzielnicy czy mi asta. Mię
dzyrzecz jako miasto kresowe na zachodzie Pol
ski od swego powstania był pod specjaln ą opi eką 
ksią ż<] t piastowskich, a n astępnie królów, stąd 
nosił miano miasta królewskiego w którym wszel
ki c przywileje, nadania ziemi często pomoc ma
terialna w wypadku zniszczeń wojennych , udzi e
lan e były szczodrą ręką. 

n opolu sprzedaży sukna i wełny na rynkach w Mię
dzyrzeczu i w Skwierzynie. Od s tuleci sukno pro
dukowano metodą chałupniczą . Warsztat składał 
się z 2-4ludzi, a to majstra, dwu lub trzech czelad
ników i paru uczniów. Przy przeróbce wełny na 
sukno istniał ściśle przestrzegany podział pracy. 
Byli zatem przędzalnicy, tkacze, postrzygacze, far
biarze - przez wiele rąk musiała przejść sztuka suk
na zan im dostała się do rąk kupca a od niego do 
odbiorcy. Sukiennicy posiadali za miastem na po
ludnie od kościoła parafialnego wspólną łąkę t. 
zw. łąka postrzygaczy na której poddawali sulmo 
uszlachetnianiu - strzyżeniu, praniu i suszeniu na 
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odbywały s i ę co roku dwa jarmarki, na które przy
jeżelżali kupcy i rzemieślnicy z Wielkopolsld i Bran
deburgii, natomiast targi miejskie odbywały sit; 
raz w tygodniu. O różnorodności produkcji rze
mieślniczej świadczy wykaz zawodów reprezento
wanych w mieści e przez rzemieślników zorgan i
zowanych w cechach w XVII i XVIII wieku: cech 
sukienników - 137 członków, szewców - 20, kraw
ców- 19, rzeźników-1 7, piekarzy i cukierników-
12, kuśnierzy- 10, s tolarzy- 6, introligatorów-6. go
rzelników - 34, lekarzy i chirurgów- 4. 

Specjalizacja i podział pracy były w rzemiośle 
mięcl zyrzeckim daleko posunię te, st:]cl występo
wały jeszcze różne pojedyncze zawody, które or
ganizowały się w cechy o pokrewnych specjaliza
cjach. Mieszkali w mieśc i e: złotnicy, zegarmistrze, 
tokarze, rymarze , siodlarze, cyrulicy, płatnerzy, 
farbiarze, malarze, szklarze, rusznika~-ze, mydla
rze i woskarze, szmulerzy-wyrób pasów i tasiemek. 
szpilarze i iglarze i wyrób wędek, rybacy, guzika
rze, grzebieniarze, kowale i inni. Rzemiosło od
grywało też znaczną rolę w samorządzi e miejskim. 
We władzach miejskich Rada Cechu stanowiła 
obok Rady Miejskiej samorząd miejsld do której 
wchodziło po 2 przedstawicieli z najliczniejszych 
cechów. Rada Cechowa była reprezenta11tem cale
go mieszczaóstwa. Cechy ogniskowały nie tylko 
życie zawodowe ale towarzyskie i religijne swoich 
członków. Święta kości eln e, dni patronów, przyję
cie uczniów, wyzwolenie czeladników, miailOwa
nie mistrzów, wszystko to staiJOwilo okazj<; do za

baw, przy których pito ogromne ilośc i piwa. 
Piwo międzyrzeckic było znane z dobrego 
smaku, było też sprzedawan e nie tylko w mie
ście i okolicy, wywożono też znaczne il ości do 
Brancleburgii. . 

Dr uga fala osadnicza Niemców miała miejsce 
w polowie xvp wieku. Spowodowana była wypę
dze ni em ze Sląska wyznawców lute ranizm u i 
Żydów. Polska uważana wówczas za kraj bardziej 
tolerancyjny przyjęła znaczne ilośc i tych osadni
ków do miast WieU<apolski. W Międzyrzeczu osie
ellila się równi eż wówczas znaczna ilo ść Niemców 
i Żydów, głównie tkaczy. W wyniku tych dwóch fal 
osadniczych patrycjat w mieście stał się w prze
wadze niemiecki i oni opanowali całkowicie samo
rząd miejski . Burmistrzami miasta w XVII i XVIII 
wieku byli wyłącznie Niemcy. atomiast starosto
wie i proboszczowie kośc iola byli zawsze Polaka
mi mianowanymi i zatwierdzanym i przez królów 
polskich. O mieszczanach i gospodarce miasta ist
nieje wiele opracowai1 niemieckich z XVIII i XIX 
wieku. ajobszerniejsza jest kronika Zacherta, któ
ra ukazała się w 1885 roku w Poznaniu jako osob
na ks i ęga. a podstawie tej kroniki możemy so
bie wyrobi ć obraz miasta z przed 300-400 laty. 

Dom, w którym mieśc iła s ię hurtown ia J.J.Vollmera przy dawnej 

Należy jeszcze parę słów poświecić Zyclom, 
którzy przywędrowali do Międzyrzecza razem 
z Niemcami i odgrywali pewną rolę w dzie
jach miasta. Otrzymali do Zailli eszkan ia oci
elzieln ą dzi elnicę we wschodni ej częśc i mia
sta (dziś okolice dawnej synagogi) gdzie utwo
rzyli samodzieln ą gminę. Z zawodu byli rze
mieślnikami i kupcami. Nie mieli oni praw 
miejskich, byli bezpośrednio podelanymi sta
rosty. W mieście stanowili 1/4 a w XVII w 1/3 
części ludności. Nie byli oni lubiaili, gdyż ku
piwszy sobie łaski starosty, robili dużą konku
rencję rzemieśl nikom Chrześcija i1skim . Do
chodziło na tym tle do pogromów. Np. w 1633 
r sukiennicy niemieccy zniszczyli warsztaty i 

Pod względem naro.dościowym w tych latach, 
iemców było 65 b%, Zyclów 25%, Polaków 10% w 

XVI wieku prawie wszyscy chrześc ij ani e przeszli 
w mieści e na lute ranizm. Nawet kilku kolejnych 
starostów w latach 1540 do 1600 przeszlo na wiarę 
luterań ską. W XVIII wieku część mieszka1ków po
wróciła do katolicyzmu dzięki pracy misyjnej je
zuitów, którzy osiedlili się w mieście 1697 r. i zbu
dowali klasztor, kolegium i kośció ł. Liczbę ludno
ści można określić na około 1400 w XIV wieku do 
3500 w roku 1793. 1ie każdy mieszczanin był oby
watelem miasta. Mógł mieszkać ale nie uczestni
czył w samorządzie miejskim i był traktowany jako 
obywatel drugi ej kategorii. Obywatelstwo było 
przyznawane pod pewnymi warunkaini, jak uro
dzenie w malże il stwie, znajomośćjakiegoś rzemio
sł a, przedłożenie polecającego lis tu od osoby na 
stanowisku , wzgl ędnie posiadanie własnego kawa
lka ziemi. Od 1603 roku dopuszczono do obywa
telstwa miejskiego szlachtę, po złożeniu odpowied
niej przysięgi . Rzemiosło w życiu gospodarczym 
miasta odgrywało główną rolę. Najliczn iejszym i 
najbardziej znanym rzemiosłem było sukiennic
two. Istn ieli w mieście już w XV wieku i r ywali zo
wali z sukiennikami ze Świebodzina , a nawet uzy
skali od starosty mięclzyrzeckiego przywilej mo-

ul. Brójeckiej. Po drugiej wojnie św. spółdzielnia ( Prom ień) 

specjalnych ramach . W wśród kupców w XVIII wie
ku wybił s ię w Międzyrzeczu Jan Jakob Vollmer, 
który nawiązał kontakty z kupcaiTii Litwy, Ukra
in y, Rosji i Polski wschodniej, czyniąc z Między
rzecza ce ntrum handlu sukn em w Europie 
wschodniej. Pewne gatunki były nawet sprzeda
wane w Chinach ze znalciem J]VM (Vollmer M
cz). Kampania sukiennicza Rosyjsko-Niemiecka 
Vollmera posiadała hurtownię przy ulicy Brójec
kiej, gdzie magazynowano, segregowa110 i belo
wano sukno skupowane z calego regionu Wielko
polski a nawet I3randeburgii. Stąd kupcy zagra
niczni zabierali sukno kryty mi konnymi platfor
mami na swoje rynld. 

Ciekawe były metody zdobywania zawodu i do
świadczenia życiowego. Z zachowanych mów po
grzebowych wygłasza~1ych na pogrzebach znacz
niejszych mieszcza11 kronikarz Zacbert wymienia 
kilka. Np. mowa na pogrzebie Szymona Spillera 
cllugÓietniego radnego, burmistrza i piwowara, 
członka jednej z najbogatszych rodzin w mieście 
w XVII wieku. Koleje życia Spillera mogą być przy
kładem jak wychowywała się ówczesna młodzież 
patrycjatu miejskiego i jak zdobywała doświadcze
nia zawodowe i życiowe. Najpierw nauka w szkole 
przykościelnej , następnie praktyka u kupca w 
Gdańsku, potem wędrówka po różnych miastach , 
a dopiero potem praca, najpierw w domu rodzi
ców czy opiekunów, a następnie we własnym go
spodarstwie. W średniowieczu proelukeja rzemieśl
nicza zaspokajała wszystkie potrzeby ówczesnego 
społeczelistwa, a nadwyżki były zbywane i wymie
niane na targach innych miast. W Międzyrzeczu 

narzędzia swoim żydowskim konkurentom. 
Czyniono starania, u króla aby ich z miasta wypę
dzić. Wyszedł nawet w 1520 r. dekret króla Zyg
munta mocą którego Żydzi mieli być z miasta wy
gnani, pod warunkiem, że pozostali mieszka!lcy 
miasta będą płacić ich podatek. ] eclnak z powodu 
ubóstwa mieszkańców ciotimiętych w 1520 r spa
leniem miasta, cl ekret okazał się niewykonalny Po
ważn e straty poniosła ludność żydowska w czasie 
"potopu szwedzkiego". W 1657 r. wojska Cz?rn ec
ldego mszczą się za rzekomą współpraq· Zyclów 
ze Szwedami wycięli w Międzyrzeczu 100 rodzin 
żydowskich . Tal<i był ob raz miasta przez pouacl 
500 Jat. Mias to do 1793r należało do Polski i miesz
kańcy z pochodzenia Niemcy czy Żydzi czuli s ię 
obywatelami tego pailstwa. Korzystali z licznych 
przywilejów królów polskich , chętniej nawiązywa
li kontal<ty z miastami Polski aniżeli Branclebur
gii. Na przestrzeni tego czasu nie wystąpiły zjawi
ska separatyzmu narodowościowego. W pismach 
Rady Miejsldej kierowanych do kallcelarii władcy 
Polski nazywali siebie poddanymi .J ego Królew
skiej Mości Króla Polskiego. Całkowite zmiailY za
równo w stosunkach gospodarczych, społecznych 
i narodowościowych wystąpiły w drugiej połowie 
XIX wieku. U progu XX wieku. 

U progu XX wieku już prawie nic nie pozostało 
z dawnego średniowiecznego miasta, nastąpił. upa
dek i likwidacja rzemiosła produkcyjnego, Zyd zi 
wyjeżdżali na zachód wzgl ędnie do Ameryki, a 
mieszkańcy zostali poclda11i systematycznej ger-
mail izacji. 

Opracował St. Cyntniak 
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Mezerici -

15 października 1945r. 
Pierwsze posiedzenie Tymczasowej Powiatowej Rady Narodowej w Mię

dzyrzeczu. W skład PRN weszli z wyboru ob. Stanisław K<;dzierski insp. szk. 
. przewodnicz<:)Cy, Ks. prałat Hilchen- zastępca, członkowi e- Józef Furmanek, 
Edward ! itka , Marian Bilski, Alf Kowal ' ki, Stanisław Malucly, Czesław Kacz· 
marek. Wojciech Wilusz, vViktor Makowski , Marian Pepka. Franciszek Figa
niale Bronisław Leżczak oraz 12 przedstawicieli z gmin . 

20 października (sobota) 1945r. 
Otwarcie reprezentacyjnego lokalu przy Rynku .. Wielkopolanka" przez 

Mariana Pepkę. W każdy czwartek i sobotę dancing. 

22 października 1945r. 
- Otwarcie w Międzyrzeczu Gimnazjum i Liceum. Pierwszą dyrektorką 

została mianowana mgr Helena Cyranowa, a pierwszymi nauczycielami - za
łożycielami szkoły byli Wanda Maria lnczykowa i Henryk Paśnewski. W chwili 
otwarcia szko ła liczyła 63 uczniów. 

- Polski Czerwony Krzyż zo rga nizował w Międzyrzeczu przy ul. Ściegien
nego bursę dla młodzieży uczęszczaj ącej do szkół , spoza miasta. Pi erwszą 
ki erowniczką była Halin a Tomaszewska , następnie M. Jnczykowa. 

29 listopada 194 5r. 
Uroczyste powitanie 17 puł ku 5 Saskiej Dywizji II Armii W Pktóry został na 

· tałc zakwate rowany w Międzyrzeczu. 

l grudnia 19 45r. 
Zebranic założyci el sk i e dokonało wyboru Rady Nadzorczej Spółdz i elni Spo

żywców ,Jedność" . Przewodniczącym rady wybrano Leona Urba1'lskiego a 
sekretarzem Eugeniusza Popowa. 

W dniu 30 XJ I Rada adzorcza wybrała pierwszy Zarząd: .Jan Kochański -
gospodarz- prezes, Kazimierz Czapniewski- skarbnik, Marian Kopeć sekretarz. 

C. D. w me cze1'wcu. 
Opracowali St. Cyraniak W. Dramowicz 

STOWARZYSZENIE .. ARKA" 

Podsumowanie roku 1.996 działalności 
Koła Nr 1. w Międzyrzeczu 

Rok 1996 w naszej działalności spo łecznej na rzecz osób 
niepełnosprawnych był można powiedzi eć udany: Wiele spraw 
związanych z naszą statutową działalnością udało się załatwić. 
l tak w zakresie rehabilitacji, która jest naszą priorytetową 
sprawą, udało s i ę sk i erować na turnusy wyjątkowo dużą li cz

bę naszych członków. W sumie aż 10 osób, w tym 3 opiekunów skorzysta
lo z uroków Ośrodka Rehabilitacji w Gościmiu . 

W ramach obchodów Dni Międzyrzecza udało się wreszcie zorganizo
wać bieg uliczny niepełnosprawnych poruszających się na wózkach in
wahdzkich, w którym wzięło udzial10 osób, które zgłosiły swój udział, w 
tym aż 3-oje reprezentowało nasze miasto. Impreza była o tyle udana , że 
może w roku 1997 będzi emy mogli powrócić do niej. Dużą zasługą była 
pomoc Pana Burmistrza Międzyrzecza który obj ął patronat i ufundował 
Puchar dla najlepszego zawodnika biegu ulicznego. Osobiście uważam, 
że takie imprezy sportowe mają swoją wymowę, chociażby dlatego, że 
mieszkaJ'lcy Międzyrzecza mogli zobaczyć i przekonać się na własne oczy 
jak sobie radzą "wózkowicze''. 

Ponieważ nasze Stowarzyszenie nie ob·zymuje dotacji .finansowej od 
Pal'1stwa, sponsorzy również dopi ali i to też dzięki nim można było zor
ganizować w/w zawody sportowe. ależą się od nas duże słowa uznania 
za pomoc jakiej nam udzi elają. 

Poza tym, dzię l<." Redakcji naszego "KURIERA" dużą wagę odgrywa 
propagowanie naszej dzi ałalności, co przynosi wiele satysfakcji tym, któ
rzy są nami zainteresowani. 

Jak w każdym planowanym działaniu są również potknięcia które tro
chę dezorganizują. Nie doszła do skutku wycieczka jaka była planowana 
w miesiącu lipcu 1996, do Gościmia, nie udało się również nam zorgani
zować obozu integracyjnego dla młodzieży: Powody są różne - to brak 
chętnych lub brak pi eniędzy. 

Być może rok 1997 będzie udany w realizacji naszych planów czego sam 
sobie życzę jak również naszym członkom i osobom nam przychylnym. 

Luc Eugeniusz 

TEATR tUBUSKI w fAIĘDZYRZECKIM 
KINIE "SWIT" 

Dnia 14.01. 1997 r. o godz. 18 w międzyrzecklin kinie "Świt" została wysta
wiona sztuka w reżyserii Leszka Czarnoty pl. "Oko na parlament". Scenariusz 
został napisany na podstawie komedii Raya Cooneya "Out of order", przekła
du dokonała Elżbi eta Woźniak. 

Sztukę wystawił Teatr Lubuski z Zielonej Góry w obsadzie: Elżbieta Doni
mirska , Tatiana Kołodz iejska, Iwona Kotzur, Magdalena O stoiska, .Jerzy Kacz
marowski, Andrzej Nowak, Robert Ostolski , Tomasz Korasinski, Cezary Ka
zimierski, Wojciech Remanowski. 

Premiera tego przedstawienia odbyła si<;: w paźdz ie rniku 1995 roku. 
"Oko na parlament" opowiada o komicznych perypetiach brytyjskiego po

lityka, który podczas obrad parlamentu zamierza spędzić noc z sekretarką 
swojego przeciwnika politycznego. 

Akcja dzieje się w Wiell<iej Brytanii, w hotelu Windsor, w lalach 90-tych 
Dynamiczny przebieg zdarze1'1, z nieprawdopodobnymi powikłan i ami i zb ie· 
gami okoliczności, prosty dowcip i błazenada, to wszystko sprawiło, że wszy
scy z uwagą oczekiwali na lo , co będzi e dalej . 

Świetna była również gra aktorska. Al<torzy taóczyli , wykonywali ruchy 
wymagające dużej sprawności fizycznej i przy tym wspaniale kreowali swoje 
role. Ich profesjonalizm publiczność nagrad zała gromkimi oklaskami. Al<lo
rzy swoją grą próbowali ośmieszyć i ukazać prawdę o środowisku politycz
nym . 

Calość trwała 2 godziny z 10 minutową przerwą. Nastrój sp rawił, iż czuli
śmy si ę jak w prawdziwym teatrze. 

Mamy nadzi eję, że nasze MOKSiR części ej b<;:dzie zapraszać do nas różne 
teatry, w celu rozwin i ęc i a życia kulturalnego Międzyrzeczan. 

Aneta i Emila 

Biuro Turystyczne 
Oddział PTTK 

"Ziemi Międzyrzeckiej" 
w Międzyrzeczu 

Rynek 9 te l. 41-24-4 7 

posiadajeszcze wolne miejsca na 
wczasy w Hiszpanii (wybrzeże 
Costa Brava) w czerwcu i wrze
śniu 97 (ceny niższe od wakacyj
nych), oraz na 5 dniowych tur
nusach narciarskich w Alpach 
(Austria). 

Organizujemy także zwiedzanie 
Ziemi Międzyrzeckiej i MRU 
oraz tanie wycieczki l, 2, i 3 dnio
we dla młodzieży szkolnej . Dys
ponujemy najlepszą kadrą prze
wodników. 

Zapraszamy 
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Oddział Lubuskiej 
10 stycznia 1997r. odbyło się uro

czyste otwarcie Oddziału Gazety Lu
busl<iej w Międzyrzeczu. W sali wy
staw MDK zgromadzili się zaprosze
ni goście min. wojewoda gorzowski 
Z. Falii1ski , redaktor naczelny GL M. 
Rataj, burmistrzowie i wójtowie gmin , 
które mi ęcłzyrzecki oddział bęcłzie 
obsługiwał , przedstawiciele biznesu 
i instytucji kulturalnych naszego mia
sta. Mirosław Rataj przedstawił cele 
działania międzyrzeckiego oddziału 
oraz plany uruchomienia podobnych 
placówek w innych miastach woj. 
gorzowskiego. Wojewoda Z. Falli'lski 
wyraził zadowolenie z aktywności GL 
na terenie, którym kieruje. Kierow
nikiem GL w Międzyrzeczu został 
Dariusz Dutl<iewicz - były nauczyciel 
historii w ZSB ko respondent Radia 
Zachód, w przeszłości współpracow
nik wielu pi m regionalnych. EtaŁow
cem w GL został również Dariusz 
Brożek - były pracownik Klubu Gar
nizowanego, który dziennikarski e 
do 'wiadczenie zdobywał min. w KM . 
Ogłoszeni a będz i e przyjmowal Le
szek Lisiecki- absolwent mięclzyrzec
kiego ekonomika. I właśn i e pozyski
w<mie oglo ze11 z terenu : Międzyrze
cza , Miedzychodu, Miedzichowa, 
Przytocznej, Pszczewa i Trzciela bę
dzie priorytetowym zaclanie m pra-

Odpowiadając na zarzuty zmm:esz
czone w Kurierze Międzyrzeckim w 
miesiącu styp111:u br przez Panią 
Kuźmi1iską-Swider; niniejszym za
mieszczam następujące wyjaśnienie. 

Powszechna Kasa Oszczędności 
wyodrębniła się z Narodowego Ban
ku Pmistwowego w warunkach gospo
darki nakazowo - rozdzielczej w 
1987r. 

Transformacja ustrojowa spowodo
wała , że PKO działa w nowej rzeczy
wistości, którą charakteryzuje za
ostrzenie konkurencji zarówno lokal
nejjak i zagranicznej. 

W otwartej gospodarce rynkowej 
nie można wyników finansowych uza
sadniać misją służy dla ludności. 
Wszelkie działania banku są podda
ne surowemu egzaminowi z rynko
wej akceptacji. 

Dlatego też nie można zatrudniać 
takiej ilości kasjerów ile się c_hce i 
świadczyć usługi za darmo. Zaden 
bank bezpłatnie usług nie świadczy. 
Przy tym nadmienia się, że prowizje 
ustalane są na szczeblu centralnym. 

PKO jest bankiem uniwersalnym, 
który zaspokaja wszystkie choć bar
dzo zróżnicowane efektywne potrzeby 
uaszych klientów. jesteśmy przecież 
bankiem wszystkich ludzi, a nie tylko 
zamożnych . 

Ta różnorodność usług powoduje 
niekiedy wydłużony czas usług. 

W żadnym przypadku nie traktuje
my naszych klientów jak to Pani okre
śliła przesadnie a może nawet złośli
wie intruzów. Każdy kUentjest naszym 
partnerem, a poziom jakości obsługi 

cowników oddziału . Mieszkańcy wy
mienionych gmin mieli z tym trud
ności , musielijeździć do Gorzowa lub 
Zielonej Góry. Dochody uzyskiwane 
z ogłoszeń ,są sprawą ważną dla każ
dego pi ma chcącego utrzymać s i ę 
bez dotacji -dowiedziałam się od ja
nusza Jarosza - ki erownika dz i ału 
ogłoszei1, reklam i promocji G L w Zie
lonej Górze. Oczywi ście szybka info r
macja, poruszanie wielu lokalnych 
problemów będzie również ważne dla 
mędzyrzecl<ich dziennikarzy- zapew
nił tefan Cieśla - kierownik oddziału 
G L w Gorzowie. Oddział międzyrzec
ki dopiero powstaje poszukuje więc 
współpracowników. Miło mi poinfor
mować czytelników KM, że docenio
ne zostały umi ejętności i doświ adcze
nia dzennika rsl<i e członków naszej 
redakcji , gdyż wielu otrzymało pro
pozycję współpracy z GL. Życzę ko
legom z oddz iału GL w Międzyrze
czu wielu dziennikarskich sukcesów. 

Anna Kuźmińska - Świder 

P.S. Otwarcie miało uroczystą opra
wę w postaci min. szwedzkiego stołu 

przygotowanego przez panią Te resę 
Łuczak z restauracji ., Piastowska'", a 
łosoś po grecku mógł zadowolić na
wet najwybredniejszych smalwszy. 

klientów jest naszym obowiązkiem 
i naszą ambicją. 

I choć jesteśmy dalecy od doskona
łości, nie można powiedzieć, że nara
żamy klientów na liczne niewygody. 

Wiemy też, że przy takiej różnorod
ności usług, klientów denerwuje czas 
oczekiwania do sprawdzania zarów
no tożsamości jak i danych stanowią
cych podstawę przeprowadzonych ope
racji. 

Spotykamy się również z licznymi 
przypadkami świadczącymi o niezna
jomości specyfiki usług bankowych, co 
niejednokrotnie uniemożliwia part
nerstwo w stosunkach z klientami. 

Ponadto wyjaśnia się, że posiada
my wystarczającą ilość urządze1i do 
liczenia i sprawdzania banknotów. 
f ednak zarówno w kraju jak i na świe
cie nie wymyślono takich urządzeń , 
które gwarantują stuprocentową wy
krywalność fałszywych banknotów. 
Dlatego też kasjerzy oprócz tych urzą
dze1i zmuszeni są autentyczność każ
dego banknotu sprawdzić niestety ręcz
nie (po odpowiednim przeszkoleniu). 
Przyjęcie fałszywego banknotu przez 
kasjera powoduje pokrycie przez nie
go równowartości w 100%. 

Stąd też wynikają nieunikm:one 
P1'zypadki dłuższej obsługi w niektó
rych okresach czasu. 

Reasumując przepraszamy naszych 
klientów za ewentualne niedogodno
ści i prosimy o wyrozumiałość. 

Z poważaniem 
Dyrektor Oddziału 
Edward Dajwarski 

Wszystkim przyjaciołom, sąsiadom, 

znajomy1n i współpracownikom, którzy 
uczestniczy li w pożegnaniu i ostatniej 

drodze kochanego Męża i Ojca 
Ś. P. 

Bogusława Mielnika 
serdecz ne podziękowanie 

składa 
żona z synem 

KOMENDANTOWI 

Komendy Rejonowej Państwowej Straży Pożarnej 
w Międzyrzeczu 

Stanisławowi Książkowi 
wyrazy współczucia z powodu śmierci siostry 

składają 

Pracownicy Komendy Rejonowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Międzyrzeczu 

antykwaria.ł 
poniedziałek-sobota 11 oo- 1800 

Międzyrzecz, Moniuszki l tel. 42 08 62 

BIURO PROJEKTOWO - USŁUGOWE 
inż. Wojciech GÓRZNY 

Mieszkalne 

Letniskowe 

Handlowe 

Usługowe 

Produ.kcjne 

Gospodarcze 

* Przygotowanie inwestycji 
* Projekty budowlane i technologiczne 
• Modernizacja i rozbudowa budynków istniejących 
* Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

OS. GE r. SIKORSKIEGO 9 
66-300 MlĘDZYRZECZ 

Tel. (0-95) 41-1963 

Realizacja inwestycji 
Doradztwo techniczne 
Wyceny, kosztorysy 
Opinie tech niczne 

Spółka z <>- <>-

Międzyrzecz ul. Fabryczna 3 
tel/fax (095) 41 - 16-47 

n cem:~:~~jz~ : worki ~, 

Y
;:. wapno hydrat. worki , -- - ": '~-

* papa - 11 
;, lepik 

;, wełna mineralna 
L ;, dostawy cementu luzem 
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Nowinki z ,,szóstki '' 
Na łamach "Kuriera Mędzyrzeckiego" bardzo 

często pojawiają się doniesienia z prężnej działal
ności naszych szkół podstawowych, wśród których 
prym wiodą ,jedynka", "dwójka", i "trójka". 

Są to placówki z długoletnim stażem wych-dy
daktycznym z wypracowanymi od dawna trady
cjami, mające swoją bogatą historię zapisaną w po
kaźnych kronikach. Posiadają więc wspaniale pod-
waliny pod szeroką gamę sukcesów. ~ 

jak wobec powyższych placówek prezentuje się 
dzisiaj najmłodsza ze szkól "szóstka'? 

Częstokroć słyszy się w środowisku, że otrzy
maliśmy komfortowy gmach, przestronne sale, 
nowe meble itd. 

j ednak cóż byłby wart ów pachnący jeszcze 
świ eżą farbą budynek bez odpowiedzialnej pracy 
Dyrekcji, grona pedagogicznego, personelu admi
nistracyjnego, radosnego gwaru uczniów i wspó
odpowiedzialności Rodziców. 

Jedno jest pewne- "szóstka" fun damenty swo
jej historii dopiero buduje, z miesiąca na miesiąc 
tworzy własne tradycje statając się mozolnie, ale z 
powodzeniem wychodzić poza mur y szkoły. 

Dla nas- nauczycieli klas najmłodszych naczel
nym zaclaniem jesyt tworzyć w szkole taką atmos
ferę, aby mi.lusi11scy przychodzili do ni ej z rado
ścią i traktowal i ją jalw drugi dom . 

Dlatego też jako wychowawcy staramy się po
magać dzieciom w realizacj i przede wszystkim tych 
pomysłów, które one ame nam zaproponują. 

W mijającym semestrze do naszej rodzącej się 
dopiero tradycji szkolnej, włączyliśmy kilka uda
nych imprez: 

• od wrześn ia rozpoczeła działalność sekcja pla
styczna "Pędzelek", licząca sobie 25 stałych człon
ków- uczniów klas I-III. 

a zajęc i a uczęszczają również i te dzieci, które 
alwrat w danej chwili mają na to ochot<; lub intere
sje je wybrana lematyka pracy. 

Mali plastycy, pod opieką mgr Grażyny Piechoc
kiej , dopracowali się szkolnej Galerii, w której 
można obejrzeć obrazy z październikowego ple
neru, ,.Mięclzyrzecz w barwach jesieni'', bożona
rodzeniowe szopki i konkursowe prace pierwsza
ków pod hasłem "Gwiazdka w moim domu". 

Członkowie sekcji wystąpili też z happeningiem 
"Buzial<i Pierrota" na listopadowym "Pasowaniu 
Pierwszoklasistów". 

• Przyjęła s i ę w naszej szkole tradycja adzen ia 
krzewów i drzewek przez każclą pierwszą klasę, 
która rozpoczyna naukę. 

Jest to przecisi wzięcie i pożyteczne i hi torycz
ne, przyczynia s ię bowiem do upiększania otocze
nia budynku pozostawiając miłą pamiątkę dla dzie-

ci i ich rodziców. W tym roku krzewy jałowca sa
dziły !"a" /wychowawca mgr Grażyna Piechocka/ 
i I "b" /wychowawca mgr Krystyna Karasińska/ 

• W ramach warsztatów umuzykalniających, w 
listopadową sobotę pod pieczą mgr Doroty Grześ
kowi al< i Beaty Wiśniew kiej, bawili się w sław
nych piosenkarzy uczestnicy "Mini playback 
show··. 

W zystkie występy artystyczne nagrane zosta
ły na wideo i uwiecznione na fotog rafiach , które 
można było oglądać w holu szkoły. 

Najbardziej podobali s ię wszystkim brawurowi 
wykonawcy znanych przebojów Paulina Pachol z 
III b, Sandra Grześkowi al< z III c oraz zespół w 
składzie : Ewa Patrzała, Juystyna Pihan i Joasia 
Tereclowska z III c. 

• 6 grudnia to dzień który już rok temu zapisał 
się do tradycji naszej szkoły. Po raz drugi "miko
łajki " dla całej grupy nauczania początkowego, były 
wspóln ą uroczystością. 

Zgromadzonych w holu szkoły uczniów klas naj
młodszych, powitał dziwiękiem delikatnego dzwo
neczka poczciwy Milwłaj, a zasiadłszy na honoro
wym miejscu -w blasku świeżo ustrojonych cho
inek, przyjmował od dzieci kartlti z życzeniami, 
kolorowe rysunlti, słuchał zimowych piosenek i 
wierszyków, a potem sprawiedliwie obdzi elił 
wszystltich "słodkimi" upominkami. 

• 14 grudnia wprowadzono do szkolnej trady
cji zabawę dla najzdolniejszych - OM IBUS. W 
eliminacjach pisemnych uczestniczyło 30-tu dru
ga i trzecioklasistów. Do finału , który odbył się w 
grudniową sobotę z udziałem kibiców, zakwalifi
kowało się 9 osób, a zawyciezcami zostali: I miej
sce: D aria J anowiak z kl. III a, II miejsce: Micha] 
Kwaśniewski kl. liJ a- opiekun mgr Krystyna Ka
rasińska, III miejsce: Dominik Wojciechowski z 
kl. lli c opiekun mgr Lucyna Kalisz. którzy w pa
niale popisali i ę swoą wiedzą, elokwencją i re
fleksem. 

ad cało śc i ą organizacyj ną zabawy czuwały: p. 
Wanda Kowalewska i mgr Lucyna Kalisz. 

Najmłodsi uczniowie nie zamykająjednak swo
jej aktywności tylko w grupie pierwszo-drugo i 
trzecioklasistów. 

Przed świętami czynnie włączyły się do pięknej 
humanitarnej akcji, której propagatorem jest w 
naszej szkole mgr Zdzisława Murzyn i klasa Vli a 
/ wych . mgr Mariola Torbus/. Wspomniana akcja 
miała na celu pozyskanie odzieży, zabawek i pie
niędzy w ramach pomocy Wychowankom ze 
Skwierzyó Itiego Domu Dziecka. 

Zebrano około 140-tu złotych oraz 20 pokaźnych 
paczek z odzieżą i zabawkami. Obecnie pani Mu-

MACPHERSON 
SCHOOL OF ENGLISH 

filia w Międzyrzeczu 

The school that's cool ' • Znajomość j. angielskiego to gwarancja sukcesu! 
Kursy dla wszystkich stopni zaawansowania. 

KONTAKT ui.Dworcowa 12,Gorzów Wlkp,tellfax:203-578 
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rzyn zachęca uczniów do kompletowania na po
trzeby w/ w Domu, sprzętu sportowego. 

Równie ciekawą i "żywą" działalnością mogą 
pochwalić się także i starsi uczniowie naszej szko
ły. ajważniejsze jest w tym wszysytim przekona
nie, że pracujemy, uczymy, bawimy się w naszej 
"szóstce" nie na pokaz, nie dla medali, ale po pro
stu dla własnej przyjemności, z optymizmem, z 
nadzieją, z uśmiechem, a jeśli z rywalizacją, to w 
pozytywnym tego słowa znaczeniu. Wyznajemy też 
zasadę: zamiast narzekać na warunlti tzw. obiek
tywne, zaJdywizujmy się subiektywnie a sukcesy
murowane. 

Również nasza młodzierz włączyła sie do al<cji 
Jurka Owsiaka związanej z Wielką Orkiestrą Świą
tecznej Pomocy, która grała 5 stycznia br. Na ten 
szczytny cel przekazano kwotę 113,85zł i l DEM . 

Taltich małych i wielkich sukcesów życzymy w 
nadchodzącym roku nie tylko sobie, ale i pozosta
łym międzyrzeckim placówkom oświatowym. 

W imieniu Uczniów i Nauczycieli klas 
początkowych z P - 6 

mgr Grażyna Piechocka 

.. GESTOR .. 
mgr prawa Grzegorz Pomian 

DORADZTWO 
PODATKOWO·PRAWNE 

w tym m.in . 
- prowadzenie ewidencji 

podatkowych 
- rozliczanie podatku 

dochodowego 

66-300 MIĘDZYRZECZ 
ul. Poznańska 1 09 te l. 41 2941 w. 403 

czynne Pn.-Pt. 11 .00-16.00 
ul. Staszica 30/4 czynne Pn.-Pt. 18.00-20.00 

Z:APRASZ:AIVIY DO 

SPfCJALISTYCZNfGO SKLfPU 
Z BIELIZNĄ DAMSKĄ 

PoLEuMy: 
" biUSTONOSZE 

.. body 
" koMplETy bidizNy 

.. GORSET}' 
.. RAjsTopy włoskiE, 

fRANCUskiE 
" RAjSTopy jEsiENNo.-ziMOWE 

.. slipy M~skiE 

BEZBOLESNE 
PRZEKŁUWANIE - , 

.- boksE~R 

uszu . 

Zapraszamy 
na udane zakupy 

CZYNNE 9.00-17 .00 I :HI}:i :t lfJl1 

MI ĘDZYRZECZ WIELKOPOLSKI 
TARGOWISKO 
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Wielka Orkie tra Świątecznej 
Pornocy zagrała po raz piąty i u nas 
w Międzyrzeckim Domu Kultury. 
W sali wypełnionej po brzegi nie 
było gdzie się usadowić, lecz to sta
ło się najmniejszym problemem dla 
licznej widowni. 

Fani z zachwytu oklaskiwali miej
scowe zespoły .,Awers" i .. Scherwo
od". Poza nimi za zaproszeniem 
Międzyrzeckiego Domu Kultur y 
przyjechał do nas zespół fl etowy ze 
Skwierzyny. 

Bardzo gorąco został przywitany 
laureat "Szansy na sukces" Marcin 
Darmosz jak i młode wokalistki 
m.in. Agnieszka Węcłowska i Mag
dalena Tomysek. Najliczniejsza 
część widowni czyli młodzież świet
nie bawiła s ię w rytmach "czado
wej" rokowej muzyki jak i w ryt
mach muzyki dansingowej. 
Mieszkańcy Międzyrzecza nie 

szczędzili grosza na rzecz dzieci z 
wadami serca. 

Kwestujących na ulicy nie bra
kowało, urny ustawiono także w 
holu kina, gdzie tam też odbył się 
kiermasz plakatów filmowych. Od
była się również licytacja dwóch 
plakatów]. Owsiaka. 

Wolontariuszkami były przed 
wszystkim uczennice szkól śred
nich: m.in. W Czumałowska, I. Uła
sowiec, Agnieszka Światkiewicz, 
lecz nie można pominąć wolonta
riuszy ze ' Zkól podstawowych m.in. 
K. lgnalowicz, B. lgnatowicz, O. 
Górzna, J.Kozińska. 

Prowadzącymi całą i mprezę byli 
D. Dutkiewicz, M.Węcłow ki. 

Po przeliczeniu wszystkich pie
niędzy w całym mieście zebrano 
ok.3 tys. nowych złotych w tym inne 
cenne drobiazgi. 

Pierwszy finał Wielki ej Orkie
stry zainaugurował Jurek Owsiak 
1991 r., kiedy w owym czasie za
apelował do słuchaczy radiowej 
,. trójki". Tak się wszystko zaczęło . 

Od tamlej pory Wielka Orkiestra 
gra w każclą pierwszą ni ed zi elę 
stycznia i jak lo mówi). Owsiak 
,.będzie grać do koJka 'wiata o je
den dzień dłużej ... ". 

Aneta i Emila 

Szkoła Podstawowa nr 2 kontynu
uje współpracę polsko-niemiecką. 
Utrzymujemy kontakt z organizacją 
M ulUkulturelier und Sporlerein fi.ir 
Deutsch und Auslander er Bernau. 
W ramach tej współpracy od dnia 9 
cło 17 stycznia 1997 r zostanie zor
ganizowany,już poraz drugi. wyjazd 
grupy polskiej i niemieckiej w gór y, 
do Kaq)acza Górnego. Zimowisko 
lo będzie miało charakter sportowo
turystyczny. Wypoczywać będziemy 
w ośrodku Ministerstwa Spraw We
wnętrznych. aszymi polskimi opie
kunami będą panie: mgr Maria Ja
neczek, mgr Anna Dajwarska oraz 
tłumaczka - pani Magdalena Pa
włowska . Program wyjazdu zapowia
da się bardzo ciekawie. Przewidzia
ne są w nim spotkania z różnymi 
ciekawymi ludźm i (np. pracowni
Idem GOPR-u) , spacery oraz dys
koteki. W plan ie jest także wejście 
na śnieżkę i Chojnik. Wycieczka do 
Pragi i Sobieszowa. Zwiedzać bę
dziemy też różne muzea, zajrzymy 
do znajomych schronisk ("Samot
nia" i "Strzecha Akademicka") . Bę
dziemy bawić się na śniegu, 
zjeżdżać na sankach i uczyć się jaz
dy na nartach. Trzeba przyznać, że 
plany są bardzo obiecujące. W 
ośrodku, w którym zamie zkamy, 
będzie przebywać także grupa mło
dzieży z Moskwy. Zanosi s i ę więc 
na prawdziwie m i ędzynarodovry 
charakter zimowiska (z czego jeste
śmy zadowoleni). 

O wyjeździe poinformowano nas 
w listopadzie. Trudno wyrazić slo
wami, jak s i ę wtedy c ieszyliśmy, a 
teraz cieszymy się jeszcze bardziej. 
Na pewno poznamy wielu nowych 
ludzi. Może nawet się z niektóry
mi zaprzyjaźnimy ? :vJ.amy nadzie
ję, że choć trochę poznamy men
talność i usposobienie młodzieży 
zza naszej zachodniej gran icy. 
Szczególnie chyba cieszą się te oso
by, które uczą i ę języka niemiec
ki ego. Bęcłzi e lo dla nas wspan i a ła 
lekcja konwersacji. 

Na naszym zimowisku wypoczy
wać będzie równi eż grupa młodzie
ży, której wyjazd i pobyt sfinanso
wali sponsorzy; Suszarnia ,.M i ędzy
rzecz" - pólka Akcyjna, Przedsi ę
biorstwo Produkcyjno-Handlow 
"AWA-1W", Przed ię biorstwo Usłu
gowo-Produkcyjne ,.B DPOL", 
WERTH-HOLZ Polska Sp. z o. o. 
Pszczewie. Składamy im moc po
dziękowar'l. Dziękujemy również za 
okazaną pomoc w przezwyciężan iu 
trudności finansowych związanych 
z organizacją zimowiska P Burmi
strzowi Międzyrzecza i władzom 
miasta. 

Teraz pozostaje nam tylko zabrać 
ze sobą ciepłe rzeczy, pogodę du
cha, dobry humor i możemy wy
j eżdżać . 

czennica kl. Vlll A 
J oanna Serewa 

Rozwiązanie krzyzówki 
światecznej 

Bigos literacki - nagrodzeni 
Pytania przygotowane przez naszą redakcyjną 

ko l eżan kę I. Stopyrę nie sprawiły żadnej trud
ności rodzinie par\slwa Mackaików z ulicy Pia
stowskiej. agrodę przyznaje my pani Wi olet
cie Mackaniec, prosimy o odebranie jej 14 lute
go o godz. 17.00 w MDK Gratulujemy! 

?ozdrowienia i życzeuia zdrowia omz wszelhiej 
pomyślności w Nowy1?1 Rolm 1997 przesyfa dla mię
dzyrzeckich przyjaciół i majo'!zych 

Do pana E. Luca nadesłano bardzo wiele po
prawnych odpowiedzi z hasłem;"Wszyslkiego 
naj lepszego z Nowym Rokiem życzy redakcja 
Kuriera Międzyrzeckiego". W wyn iku losowa
nia nagrody k ·iążkowe otrzymują: T. Adamo
wicz, M. Mądry, G. Hałubowicz , K. Szafarczyk, 
R. iemczyk, E. Pławsiuk , Z. Bandura, ' . Ko
smala, C. Siecz. W. Rozbicka. Wszystkim paniom 
gratulujemy i zapraszamy do odbioru nagród 
książkowych 14 lutego (piątek) na godz. 17.00 
do MDK. 

?. u/:m;:.ji !Ó-tycll ttmd:zill 

Gtnilii ~łu~ak 
IIojserclec:zii i~js:ze 

:-::.ycze11 i(( 
s~c~~.~c iu . 

t/.~tniedut 

ttrl L1rm -:zy 

i tryLnUIIl in 
u· pr"'yjn:ill i 

s/'{łnd((ją 

fl11etn i l!ientn 

l· 
l 
j 

jurek Swiqtkiewicz z Kanady 

il LJ :J 

USC w Międzyrzeczu i redakcja KM uprzej
mie przepraszają Panią Emilię Klimkiewicz za 
omyłkowe umieszczenie Jej nazwiska w gronie 
par obchodzących jubileusz złotych godów. 

Ft1cllowt1 ltoreltttl 
prtlc dyplomowycll, 

mt1glstersltlcll 
llnnycll. Tel. 412423 

PSYCDOLOG 
mgr KRYSTYNA SIESTRZEŃCEWICZ- BOHUSZ 

SPECJALISTA PSYCHOLOGII KLINICZNEJ 

* diagnostyka i konsultacje dla potrzeb lekarskich 
* diagnostyka trudności w nauce i wychowawczych 
*porady 
* psychoterapia (z zastosowaniem m. in. hipnozy) 

Rejestracja telet=oniczna 
pod nr Gt-29-Gt 1Me1M. 242 po tsoo 

l 

ł 
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"Harcerzem być, to wcale nie wada 
harcerzem być, każdemu wypada" 

Jesteśmy harcerzami z l MDH im. OSM 
"WAYVER ". Niedawno obchodziliśmy 15- le
cie naszej drużyny, którajest najstarszą wśród 
działających międzyrzeckic h staroharcerskich 
drużyn i jedną z najstarszych drużyn harcer
silich w Międzyrzeczu. To , że tak długo dzia
łamy, ma dla nas- harcerzy duże znaczenie. Z 
tego powodu czujemy się dumni, że harcer
stwo w Międzyrzeczu trwa tak długo i mło
dzież naszego miasta chce należeć do organi
zacji ZHP W ciągu tych piętnastu lat przeżyli
śmy razem dobre i złe chwile, wyjeżdżaliśmy 
na obozy i biwaki, które dostarczały nam wie
lu niezapomnianych przeżyć i na długo pozo
staną nam w pamięci. Przez naszą drużynę 
przewinęło się już wiele harcerek i harcerzy, 
których praca zaowocowała w ich dorosłym 
życiu zaradnością i optymizmem. Oprócz pra
cy wewnącz drużyny, jaką jest zdobywanie i 
pogłębianie wiedzy, zdobywanie sprawności 
stopni, organizowane są różnego rodzaju im
prezy, które urozmaicają masz wysiłeh. Są one 
okazją do spotkań z wieloma harcerzami z 
różnych miast, a czasem nawet z innych 
pmistw. W październilw wzięliśmy udział w 
Festiwalu Harcerskiej Piosenki Dawnej, któ
ry odbył się w Słubicach. Długo i dokładnie 
przygotowywaliśmy się do występu , poświęca
jąc lwżdą wolną chwilę, ale opłaciło się. ?o
znaliśmy wielu nowych, ciekawych ludzi m. 
in. także harcerzy z Niemiec, htórzy opowie
dzieli nam jah wygląda u nich działalność. 
Wróciliśmy wzbogaceni o nowe przyjaźnie i 
doświadczenia . Whrótce nadszedł czas, aby-

KURIER MIĘDZYRZECKI 

śmy tahże coś zorganizowali. Jak co roku, rów
nież i tym razem, w grudniu odbył się festiwal 
piosenhi - "SIORBA". Nazwa festiwalu wy
wodzi się stąd, iż na dobre jego rozpoczęcie, 
wszyscy pijemy hisieł, który bardzo głośno sior
biemy (w tym roku było go aż 20 l). tegoroczna 
SIORBA odbyła się w dniach 30, 31 XI i l 
XII. Scenerię festiwalu znakomicie oddała 
ustrojona przez dziewczęta z naszej drużyny 
sala gimnastyczna, którą wspaniałomyślnie 
udostępniła nam dyrehcja Szkoły ?odstawo
wej nr l. Około sześciu tygodni przed festiwa
lem, każda z zaproszonych drużyn otrzymała 
plan "SIORBY" wraz z wymaganiami różno
rakich honkursów. Już około godz. 20.00, w 
różnych kątach i miejscach sali gimnastycz
nej, gromadziły się grupki harcerek i harce
rzy, przygotowujących się do występu. Przyje
chało około 80 osób (m. in. z Międzychodu, 
Rzepina, Słubic, Gorzowa, Wolsztyna, Barlin
ka, Nowej Soli, a także wiele pojedynczych 
osób - solistów z dalszych hrańców Folski -
Szczecina, Warszawy, Golczewa). 
Międzyrzechich harcerzy gościnnie -poza

lwnkursowo prezentowały drużyny: 17 DH 
"WAGABUNDA" im. Wirgiliusza Szuby i dru
żyna staroharcerska "ALMAZ" oraz harcerki 
76 MDH "WRZOS ". Godzina 21.00- uro
czyste otwarcie SIORBY- głośne siorbanie. I 
tu znowu ogromna pomoc: nic nie byłoby sły
chać, gdyby nie nagłośnienie całego festiwa
lu, o które zadbała dla nas dyrekcja MDK (oho
lo 1,5 godz. przed festiwalem pan akustyk roz
stawił nam cały sprzęt, tah, aby występujący 
nwgli przeprowadzić próby). 

Pierwszy dzień festiwalu obejmował część 
śpiewaną, konkurs piosenki harcerskiej, lwn
lwrs piosenki miłosnej oraz na najlepszą or
kiestrę - drużyny przygotowywały samodziel
nie instrumenty. Liczyła się pomysłowość, pre
zentacja i ogólne wrażenie wywarte na publicz
ności. W drugim dniu "SIORBY", jak trady
cja na/wzuje, odbył się rajd w celu poznania 
okolic Międzyrzecza. Niedługa - około dzie
sięcio hilometrowa trasa, urozmaicona zada-
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niami sprawnościowymi , wywarła na uczest
nikach duże wrażenie. Wszyscy wrócili bar
dzo zadowoleni, twierdząc, że Międzyrzeczjest 
miastem położonym w malowniczej okolicy, w 
której jest wiele wspaniałych miejsc do zwie
dzania. Po powrocie zmarznięte od lepienia 
śniegowych kulek ręce i czerwone od mrozu 
nosy rozgrzał festiwalowy bigos, który swój 
smak, w dużej mierze, zawdzięczał pani Ja
dwidze Balcewicz. Następnym punktem festi
walu był kiermasz harcerski,podczas którego 
materiały swoje prezentowała i rozprowadza
ła Poczta Harcersiw - S zczecin II (naklejk i, 
halendarzyki, śpiewniki, ściągi z szyfrów itp.). 
Dużymi krokami zbliżał się wieczór. Kiedy tyl
ko ogromny biały ellran był gotowy, rozpoczę
ła się II część SIORB Y- prezentacja form te
atralnych: krótkie przedstawienie w fonnie 
teatru cieni lub pantomimy oraz około 7-8 
minutowy program kabaretowy prezentujący 
drużynę. Nie sposób w kil/w minut opisać wra
żenie, jakie sprawiły na nas występy zapro
szonych drużyn. Jesteśmy dumni z tego, że na 
twarzach wielu przybyłych harcerzy zobaczy
liśmy uśmiech wdzięczności za to bogate w 
formę spotkanie, które umożliwiło zacieśnie
nie starych więzi i lepsze poznanie harcerskie
go życia twórczego. Ich radość pomnaża naszą 
wdzięczność wszystkim tym, którzy przyczyni
li się do tego, że SIORBA'96 nie pozostała 
tyllw szkicem w naszych marzeniach. Jeszcze 
raz serdecznie dziękujemy pani dyrektor SP -
l - Alicji Witter i pracownikom tejże szkoły, 
którzy otworzyli nam wrota naszej siorbowej 
bazy. Wielkie podzięlwwania posyłamy w kie
runku pani dyrektor MDK- J olancie Facho
lak i pana akustyha Stanisława Węcłowskie
go. Niemały wysiłek w całość organizacyjnych 
przygotowań włożyli nasi rodzice. Każda tak
że serdeczna dłoń, wyciągnięta w naszym kie
runku, zasługuje na przyjacielsili uścisk i 
wdzięczność. 

czuwaj 
dh. Basia Kołodziejczak 

dh. Kamila Bandura 

". 

WIESCI Z L. O. 
wysokie wyróżnienie i nieczęsto 
otrzymywane, zwracając uwagę na 
to iż Artur jest dopiero w pierwszej 
klasi e. Gratulacje!!!! 

<9statnie dni karnawału ... 
Dnia 20.12.1996r. odbyło si ę w na

szej szkole tradycyjne spotkania wi
gilijne połączone z opłatkiem. 

Calość przygotowała klasa I a, któ
ra dała świadectwo woim talentom. 
Uczniowie · piewali najpiękniejsze 
kolędy z akompaniamentem pianina, 
które przeplatane były fragmentami 
poezji i prozy. W programie tym wy
stąpili min. A. Dźumaga, K. Sikor
ska B. Kalisz, P. Mucha, D. Stem
pel, A. Stefanowicz, M. Szczotko, D. 
Wolczecki ,A. Jackiewicz, M. Goslaw
ska, . Stasyszyn, M. Środa, D. Ka
miniarczyk, M . Bębnowicz, M . Gem
ba, prof. Kwiatkowski . 

ad calością czuwały parile profe
ar W Gronowie-z, L Piotrowska. 

Wszelkie zangaźowarlie uczniów 
jak i nauczycieli sprawiło, iż stworzyli 
oni niepowtarzalny nastrój i ciepło, 
które pr~pominaly nam o zbliżają
cych się więtach. Calość zakończy
la si ę wg. tradycji życzeniami i opłat
kiem. 

Nasze liceum może również po
chwalić się wielkim osiągnięciem 
jednego z uczniów klasy la, Otóż jest 
nim Artur tefanowicz, który za osią
gnięcia w nauce otrzymał stypen
dium uczniowskie. Jest to bardzo 

Byłoby grzech m nic wspomnieć 
o olimpijczykach. 

N aj silniejszą grupę tanowią "che
micy" , wśród nich są Piotr Bułach , 
Przemysław Bułach , Artur Stefano
wicz, Rafał Zaborowski , Beata SLI·ze
mięcka, Marcin Mucha, którzy w o
bo tę 11.01.1997r. zmagali się z prze
ciwnikarni w Gorzowie na konkur
sie- etap makroregion. 

Dzięki uprzejmości Disco Clubu 
Tequilla i operatywności naszego sa
morządu ucznjowskiego, zostały zor
ganizowane dwie dyskoteki szkolne. 
Pi rwsza andrzjkowa, druga karna
wałowa . 

Obie imprezy były udane i do dziś 
wszyscy miło je wspominają. Miej
my nadzieję , że kolejne imprezy 
będą również tak samo udane i że 
dobrze będzie układać się współpra
ca z właścicielami "Tequlli ". W dzieil 
po zabawie szkoła zorganizowała 
wyjście do kina na film pt, "Król 
Olch ". Ogólni e film cieszył się wiel
kim zainteresowaniem. 

Zbliżają się studniówki. Wszyst
kim maturzystom życzymy milej za
bawy. 

ANETA i EMILA 

"1(Qniec zapust, dziś ostatki 
przychodzimy do tej chatki, 
przynosimy skromne dary, 
bo tak każe zwycząj stary .. 

Szczęść, nam 'Boże, pogodę ducha, 
Szczęść nam zdrowiem, pomyślnością, 
13y po siedmiotygodniowym poście, 
1Jowrócić zdrowym-dożyć Wielkanocy .. 

/"Wanda 'K.orsak-"Z,apusty"/ 

<J<.arnawał- to okres od 'Bożego 'Narodzenia do środy 'Popielcowej, w 
którym często urządzane są zabawy, bale, a także wesela . 

rw tym roku , os tatni e dn i karnawalowe kończą się we wtorek -
11 lutego 1997 r. o godzini e 24.00- tzw. zapustami, hucznymi zabawa
mi, w tradycji lu dowej, czas papustów. 

'Toteż o tym dni u, wybrałem kilka przysłów, które sądzę warto zapa
miętać "z_apusty w przysłowiach" 

Z, a pusty w przysłowiach ... 
:J.~.kie zapusty, taka Wielkanoc. 

:J.edy pada w ostatni wtorek, to ze lnem uciekaj na dołek. 

r:_s!atni wtorekjaki i post cały pewno ta hi. 

W ostatni wtorek słonko rano wschodzi, 
:~~my siew nam nie zaszkodzi. 

z_apust smutny, post wesoły, będziesz człeku cały goły. 
<J<.. <J<.ulas 



Międzyrzecz 

ul. Poznańska 16/A 
tel. (095) 41 27 16 

OFERUJEMY: 
• pilarki spalinowe i elektryczne 
• kosy spalinowe 
• przecina rk i do betonu i asfaltu 
• świdry glebowe 
• myj k i wysokociśnieniowe 

, . . . . 
oraz częsc1 zam1enne 1 serw1s 

i Sprzedajemy na raty bez żyrantów 
l 

AGENT UBEZPIECZENIOWY mgr Jaosław Kuś 
- Biuro Torystyczne "Małgorzata" 

UBEZPIECZENIA KOMUNIKACYJNE 
-OC kierowców 
-AUTOCASCO 

UBEZPIECZENIA MAJĄTKOWE 
-Małych i średnich przedsiębiorstw prowadzących 
działalność gospodarczą 

-mieszkań,domostw jednorodzinnych,domów letniskowych 

UBEZPIECZENIA OSOBOWE 
-NW-następstw nieszczęśliwych wypadków 
-OC działalności 

UBEZPIECZENIA NA ŻYCIE 

TOWAaZYSTWO UBEZPIE~ NA ZYCIE 
WAUAVITAS.A. 

Najniższe stawki, pewność i gwarancja 

PN-PT 10-17 
SOB- 10-13 

ZAPRASZAMY 

BIURO TURYSTYCZNE "MAŁGORZATA" 

Oś .CENTRUM 4 66-300 Międzyrzecz 
Tel./fax (095) 42 20 02 

ul. Waszkiewicza 
.. KACZY DOŁE K•• 

66-300 MIĘDZYRZECZ 

HURT · DETAL· KOMIS 
PROPONUJE PAŃSTWU !!! 

MATERACE 
*standardowe 
* antyalergiczne 
*lateksowe 
* ortopedyczne 
oraz NOWOŚĆ !!! 
RUROWE MA CE .. ."LI • .., • • ~ 

SPRZĘT SPORTOWO-TURYSTYCZNY 
* namioty * altanki * śpiwory * 

* l k" * "łk" * . * p eca 1 p1 1 1 ........... . 

-MEBLE SOSNOWE
WSZYSTKO NA RATY BEZ ŻYRANTÓW 
ZAPRASZAMY 
codziennie od 10.00 - 20.00 *e• (095) 42-12-57 
soboty od 10.00- 17.00 



SKLEP FIRMOWY 
lVII ĘDZVRZECZ 
UL- 30-GO STYCZNIA. 
TEL-41 -2&-35 

P O ECAIVIY: 

RTV 
-TELEWIZORY 
- MAGNETOWIDY 
- ODTWARZACZE 
- ANT. SATELITARNE 
- POZYCJONERY DO ANT. SAT. 
- WIEŻE Hl-FI STEREO 
- RADIOMAGNETOFONY 
- SAMOCH. RADIOODTWARZACZ 
- GRY TV 
AGD 
- CHŁODZIARKI 
- ZAMRAżARKI 
- KUCH. MIKROFAL. 
- MASZYNY DO SZYCIA 
- KUCH. GAZOWE 
- KUCH. GAZOWO-ELEKTR. 
- KUCH. Z PŁYTĄ CERAMICZNĄ 
- ZMYWARKI DO NACZYŃ 
- PRALKI 

~1'~J)f0 łlOH~~1'Eii!!O'WE 11~t:AN .. 
Maciej Grobys 

30-go Stycznia 47 66-300 Miedzyrzecz 
TEL/FAX (09S)41-27-97, sklep 20-24 

* komputery 
* podzespoły 
* drukarki 
* oprogramowanie 
* literatura 
*akcesoria 

DOWÓZ NA TERENIE 
MIĘDZYRZECZA l KĘSZYCY LEŚNEJ 

BEZPŁATNY ! 

* materiały eksploatacyjne 
Zapraszamy -. svsTEM * Pierwsza wpłata 1 OOfo ( niezależnie od wartości 

, do sklepu SPRZEDAŻY * Reszta kredytu max. do 24 rat 
ul. Swierczewskie o 23!!! · RATALNEJ * Wsz stkie formalności załatwiam na mie·scu 
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-B_I_U_Ro_T_u_R_v_sT_Y_c_z_N_E_"_M_A_Ł_G_o_R_z_A_TA_'_' __ ld_ 
UWAGA: ZMIANAADRESU l NUMERU TELEFONU BIURA !!! V 

PLANUJESZ WYJAZD KRAJOWY LUB ZAGRANICZNY 
PRZYJDŹ 

U NAS ZAł.A1WISZ WSlYSTKO ! 

/;:;BILETY KOMUNIKACYJNE: 
~ *lotnicze 

*autokarowe do większości miast Europy 

/;:;OFERTA TURYSTYCZNA: 
~ * POLSKIEGO BIURA PODRÓŻY PeBePe 

* PBP ORBIS 

* INNYCH BIUR PODRÓŻY 

Proponujemy bogatą, różnorodną ofertę turystyki wyjazdowej 
dostosowaną do Państwa potrzeb i możliwości finansowych . 
-WCZASY, WYCIECZKI ZAGRANICZNE l KRAJOWE 

- KOLONIE LETNIE DLA DZIECI l MŁODZIEŻY 

UWAGA! PROPOZYCJA DLA GRUP ZORGANIZOWANYCH 

HISZPANIA- 11 dni 

CENA - 589,00 zł 

UWAGA! PROPOZYCJA DLA TURYSTÓW INDYWIDUALNYCH 

WŁOCHY- FORMIA nad Morzem Tyreńskim 

14 dni - cena od 412,00 zł 

JUŻ DZISW ZAPLANUJ SWOJE WAKACJE 

ZAPRASZAMY 

Pn-Pt 10,00-17,00 

Sob. 19,00-13,00 

BIURO TURYSTYCZNE "MAŁGORZATA" 

Os. Centrum 66-300 Międzyrzecz 

Tel./fax (095) 42 20 02 
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Wywiad Z KRZYSZTOFEM KULASEM PRZEWODNICZĄCYM 
RADY SAMORZĄDU SZKOLNEGO L.O. 

1. Co nakłoniło Cię d o kandydowania na 
przewodniczącego ? 
Do kandydowan ia na przewodniczącego LO. na
kłoniła mnie moja klasa. dla której w konfrontacji 
z Julitą Tomczak i Edytą owak bylem zdecydo
wanym faworytem do końcowego zwycięstwa . Jak 
si ~' później okazał o moja klasa wcale si<; nie po
myliła. 

2. Czy wi erzyłeś w swoją wygraną? 
Szczerze mówiąc wyniki trochę mnie zaskoczyły. 
Co prawda startując w wyborach liczyłem się z 
wygraną, lecz do końca nie bylem tego Laki pe
wien. Dopiero po ogłoszeniu wyników odetchną
łem z ulgą. Moje zwycięstwo stało się faktem. 

3 . Czy miałeś s tuprocentowe p oparcie kla
sv? 
Czy stuprocentowe, tego do końca nie wiem. Glo
sowanie było taj ne. ikt nikomu ni c narzuca swo
ich propozycj i, to było ich własne zdanie. Z całą 
pewnością mogc; jednak powiedz i eć, że zdecydo
wana wi<;kszość klasy była za mn ą. 

4 . Wiem , że były problemy z us taleniem skła
du samorządu szkolnego, co o tym sądzisz? 
Problemy były w głównej mierze z doborem od
powiednich osób na to stanowisko. Teraz gdy ob
sada jest już znana mam nadzieje;. że osoby te 
spełniają moje oczekiwania. 

5 . Jakie są t\voje najbliższe plany zwią_7..ane z 
działalnością nowo u s talonego samorządu? 

W niedalekiej przysz łości pragnę zorganizować 
lurniej piłki siatkowej o Puchar Przewodniczące
go Samorząelu Uczniowskiego, który będzie rewan
żem za Mistrzoslwa Szkoły w piłce siatkowej. Do
kładny termin nie jest jeszcze znany, ale najpraw
dopodobn iej będzie to w czasie fe ri i. Wszystl<o roz
strzygnie sic; w najb li ższym czasie. Począlkowo 
turniej len mial być rozgrywany w jednym dniu z 
uclzialcm czterech drużyn. 
Trzy pierwsze drużyny zostały zakwalifikowane 
na pod. Lawie osiągni ętych wyników w Mistrzo
stwach Szkoły, czwarta nieznana (byliby to absol
wenci, nauczyciele). Komplikacje wyn i kające z 
ustaleniem dokładnego terminu sprawily, że tur
niej w czasie fe rii zostanie powiększony do ośmiu 
drużyn , któ re rywalizować będą ze sobą syste
mem "każdy z każdym". 
W planie jest jeszcze zorganizowanie dyskoteki 
(byłaby lo ju ż trzecia), której termin nie jestjesz
cze znany. 

6. J a k się czujesz w r oli osoby, która musi 
współpracować z uczniami i z nauczycie la
mi , czy jest to trudne? 
j ak narazie nie mam żadnych powodów do narze
kań. Współpraca między nami układ a się pomyśl
nie, wręcz wzorowo. W przeszłości życzyłbym 
sobie, żeby przeb iegało tak dalej co mam nadzie
ję zadowoli obie strony - zarówno nauczycieli , 
uczniów jak i mnie samego. Jak wiemy początki 
zawsze są trudne. Myśl ę, że z biegiem czasu ten 
trud minie. 

si ę nad jeziorem Krzewie, które znaj
duje si ę ok 2 km od wsi. 

7 . Od początku wziąłeś się do p racy, może 
p okrótce powiesz co d otych czas zrobiłeś. 
Do lej pory zdążyłem zorganizować dwie dysko
leki: andrzejkową 28.X.96r i karnawałową .1.97, 
obie w ighl Clubie "Tequila". 
Korzy tając z okazji chciałbym podziękować panu 
Waldemarowi Dudzi ńskiemu i jego żonie pani Sta
nisławie za udostępn i enie swojego lokalu dla mło
dzieży z LO., której większość wypowiadała sic; o 
,.Tequili " w samych superlatywach. Myśl~, że 
współpraca mi<;clzy .,Tequilą" a LO. zostanie utrzy
mana i jeszcze nieraz zawitamy tam na dyskote
kę. 

8. Czy tr uclno pogodzić pracę w samorzą
cizie szkolnym z obowiązkami szkolnymi? 

a razie jakoś sobie radzę. Czy tak będzi e nadal 
tr udno mi odpowi edzi eć. Ze swojej strony do łożę 
wielu starań , ażeby praca w samorządzie nie koli
dowala z nauką. 

9 . J ak układa si ę współpraca z dyrekcją i 
gronem p edagogicznym? 
Teraz wszelkie moje zamierzenia dyrekcja szko
ły akceptuje, g rono pedagogiczne również. M oż
na wn ioskować, że w tr udnych sytuacjach samo
rząd szkolny będą wspierać pomocą. Wspólnym 
naszym celem jest sławieni e i mienia szko ły zgod
nie z hasłem ,.Takie będą Rzeczypospolite jakie 
jej młodzi eży chowane" . 

Życzymy Ci dalszych s ukcesów. 
Emila i Ane ta 

Równ i eż młodzi eż , która obchodzi 
swoje imieniny, czy urodziny naj czę
ści ej robi lo nad wodą przy ognisku . 

-Z2a_,.'2.e.d.a.~.cj.i 
, 

WIESCI 
Z PIESEK 

Pieski lo mała m iejscowość odda
lona od Międzyrzecza o 12km. Li
czy 238 mieszkańców. 
Główn ą pi eczę nad wsią sprawuje 

Sołtys pan Jan Osowski i właśn ie 
clzic;k i ni emu tutejsza młodzież może 
spędzać swoje wolne chwile w sali 
wiejskiej grając w ping-ponga czy 
od czasu do czasu urządzając dys
koteki odbywające się najczęściej w 
ferie zim owe i w wakacje. 

Każelego roku organizowane są 
zabawy sylwesb·owe. Taka impreza 
wymaga wyjątkowej organizacji i co 
rok tej organizacji podejmują si ę inne 
osoby. 

Powitanie roku 1997 odbył o się, 
jak co roku zawdzięczamy to dwóm 
organ izatorom: Rajmundowi j aro
szekowi obecnie uczniowi techni
kum w Trzcielu dzi ęki , któremu 
mogliśmy bawić si9 przy świetnej 
muzyce oraz Sylwi Sobocie uczenni
cy Liceum Ogóln okształcącego w 
Międzyrzeczu jej zawdzi ęczamy 
pi ękny wykrój sali. 

Tegoroczna zabawa naprawcl<; 
była świetna bo nawet zjawiła s i ę 
młodzież z pobliskich wiosek. 

Warto też wspom nieć o innych 
imprezach odbywających s i ę w Pie
skach, a są to między innymi ogni 
ska z okazji nocy świ ętojań skiej czy 
na pożegnan ic wakacj i. Odbywające 

Młodzież z Piesek jest wyspor to
wana i jest to zauważaln e w druży
ni e piłkarski ej , która często odnosi 
sukcesy w składzi e : Damian Jasiów
ka uczc!l ZSR w Bobowieku i Jerzy 
jasiówk:t ucze1'1 Liceum Ekonomicz
nego w Międzyrzeczu , są zawodni
kami godnymi pochwały. 

Chyba n ajw i ększą im p rezą w 
życiu Pi 'Sek są zawody strażacki e. 
Od trzech lat star tują trzy drużyny z 
Picsek w poprzednich lalach była tyl
ko jedna. 

Są lo takie drużyny: dzi ewczęta 
12-16 laL, dziewczęta 16-18 lat i chłop
cy w starszej g rupie wiekowej. 

ajważn iejsze jest lo, że odnoszą 
wiele sukcesów a mianowicie dziew
częta 16- 18 lat ich sekcja przyjeżdża 
co rok z l miejscem a te sukcesy za
wdz i ęczamy opiekun owi Piotrowi 
Krupnickiemu, któ r y sumie nnie 
przygotowuje każdą drużynę. 
Oczywi śc i e znajduje ię w Pie

skach remiza strażacka lecz człon 
kowie t.raży nie są d okładnie przy
gotowani do gaszenia pożarów, b o 
brakuje samochodu strażackiego . 

! odzieży ze wsi nic nic brakuje, 
sami u mjcją zorganizować sobie wol
ny czas. 

Chyba każdy młody cz łow i ek 
wkraczający w do rosłe życic jest za
dowolony ze swojej m łodośc i prze
ży tej na wsi. 

Justyna J ar oszek 
czennica ZSR w Bobowieku 

Polskie Stowarzyszenie Na Rzecz Osób 
z Upośledzeniem Umysłowym Koło 

w Międzyrzeczu 
Dziękujemy Redakcji za darmowe wydrukowanie naszego pi

sma w numerze gr udniowym. Mamy nadziej ę, że n astępne nasze 
pisma będą ogłaszane w formie daru . 

W grudniu ub .r.i w pier wszych dniach stycznia otrzymaliśmy 
dary od wielu osób i prz cls ięb io rstw, którym tą drogą sercl ecznie 
dziękujemy. 

Razem dary wynoszą 1.045zł. 
Wyrażamy serdeczne podziękowania wszystkim darczyńcom. 

Z pozdrowien iami 
Przewodniczący Samorządu 

Zygmunt Rybak 

'Przysłowia o lutym ... 
~f'! na r;romiczną/2.11/ jasno i ładnie, dużo śniegówjeszcze spadnie. 

~.dl na gromnicę roztaje- rzadhie będą urodzaje. 

1Jrugiego lutego niedźwiedź budę rozwala a/boją naprawia. 

'W dzieli Ylgaty/5. 11/jeś/i słonko przez okno zajrzy do chaty, to wiosen/w 
na świat pog/qda zza zimowej l:u-aty. 

~.dl si{? lwmar w lutym ruszy, to ogrzewaj w marcu uszy. 

~!l w "Walenty/14. rn; deszcze, będzie mroźno jeszcze. 

'Luty mokry czy też studzi, życie wraca- rój się budzi. 

Jeśli mróz w święto 'Macieja/24. '71/, to 40 dni tegoż nadzieja. 
'K. 'Kulas 



Str. 16 KURIER MIĘDZYRZECKI Nr 2(72) 

Od lat obiecywałem zrobić 
spływ kajakowy na odcinku 
obrzańskim Trzciel - Między
rzecz. Okresowy dostęp do map 
wojskowych sprawił, że taka wy
cieczka w ensie tylko geomor
fologicznym powinna być dobrą 
przygodą . Jeden z moich chłop
ców podrósł już na tyle, że mo
głem liczyć na jego wsparcie 
przy wiosłowaniu . 

Cudze chwalicie ... Lubikow kim w pobliżu tzw 
Góry Czarownic. 

Po przebyci u ok. dwustu me
trów w pięknie wykształconym 
lesie sosnowym ukazało s i ę w 
dole prześliczn e jezio rko z cał
kiem niezł ą wodą. Zmierzając 
do uprzednio nie osi ągni ętego 
od strony wody przepustu , mij a 
s i ę szereg starych pojedyn
czych dębów. Przepust został 
znaleziony ale ni estety okazał 
s ię ni edrożny. Silne zakrzacze
nia oraz szereg zawalidróg 
odwiodły nas od ponowienia 
wpłyn ięc ia na J ezioro Probo
szczowskie. Zamiar te n był na 
tyl e uzasadniony, że ma ono 
przepływ na Jezioro Głęboki e 
w kierunku na północ. 

Wycieczkę rozpoczęliśmy 
spod betonowego mostu w 
Trzcielu. Wody O bry w tym miej
scu były tak silne zanieczyszczo
ne zawie inowo, że tylko prze
konanie o późniejszym ich samo
oczyszczeniu zadecydowało o 
wodowaniu . Po minięciu trzciel
skiej oczyszczalni ścieków, dzie
ła tej samej spółki wodno - ście
kowej, która wybudowała i uru
chomiła oczyszczalnię między
rzecką, przepłynięciu pod szosą 
poznańską wszystko zaczęło się. 
szybko zmieniać. 
Hałas samochodów zanikał a 

odgłosy przyrody w całości zdo
minowały całą akustykę. Rzeka 
z łagodnie zakręcającej zaczęła 
silniej meandrować . Z otoczenia 
łąkowego przeszła w płynącą 
wśród trzcinowisk, potężnych 
wierzb i starych olch. Jeszcze 
ostatni ślad cywilizacji w postaci 
kilku łódek wędkarskich i wiel
kiej tablicy informacyjno- zaka
zowej o zasadach przez Rezerwat 
Jezioro Wielkie, kilka ostrych 
zakrętów, lekkie wycofanie z po
wodu błędu nawigacyjnego i zna
leźli śmy się w raju . 

Uj' cie O br y do Jeziora Wiel
ki ego jest polrryte ogromnym 
łanem grybieńczyka Oilia wod
na między którymi, pływały set
ki ptaków. Poza zybko znikają
cą drobnicą były to krzyżówki i 
łysld trzymające się niewielkimi 
stadami. 

Przed nami ogromna prze
strzeń wodna z widoczną w od
dali wyspą porośniętą do brze wy
kształconym olesem. Rzeczą na
turalną w trakcie takiej wyciecz-

ki jest wyposażenie w dobre lor
netki. Zakaz zbliżania się do trzci
nowisk i wybrzeży podyktowany 
koniecznością zapewnienia pta
kom lęgowym spokoju sprawia, 
że posiadając dobry sprzęt mo
żemy prowadzić całkiem cieka
we obserwacje bez szkody dla 
ptactwa. Jest coś takiego w orni
tologii jak dystans ucieczki , czy
li minimalna odl egłość, że ptak 
nie wykonuje żadnych ruch ów 
spowodowanych obecnością 
człowieka. asza rosyjska "dwu
dziestokrotka" okazała się zna
komita. 

Druga wyspa dużo mniejsza 
położona w części centralnej jest 
opanowana przez kolonię gnia
zduj ących kormoranów. Wiclok 
niesamowity w środku sierpnia, 
bo drzewa i krzewy ogołocone w 
znacznym stopniu z ulistnienia są 
pokryte białymi odchodami ptac
twa. Przypomina to zimowy pej
zaż i gdyby nie setki gn iazd i z 
dobry tysiąc ptaków to można by 
ulec mylnemu wrażeniu. 
Wyspę min ęliśmy mając ją 

po prawej s tronie dbając w ten 
sposób, by ni e powodować 
płoszenia ptaków. Jest to ge
neralna zasada obowiązująca 
w trakcie przepływania przez 
ten r ezerwat. 
Wypłynęliśmy na najbardziej 

rozległą część Jeziora Wielkie
go kierując się na północ z za
miarem osiągnięcia przepustu do 
Jeziora Proboszczowego. Wiatr 
w plecy powodował że wiosłowa
ło się łatwo i nie kołysało . Moż
na było zatem poczynić obserwa
cje setek czapli, które żerowały 
na obrzeżach trzcinowisk. Chło
pak mój skonkludował , że jest 
tutaj tyle czapli aż nudno. 

iestety od strony wody nie 
udało się nam oclnaleź przepły
wu na Jezioro Proboszczowskie. 

Panstwowa Szkoła Muzyczna 
I stopnia w Międzyrzeczu 

Os. Centrum 10, tel. 41-24-44, ogłasza nabór kandydatów 
na rok szkolny 1997/98 do klasy fortepianu, akordeonu, 
gitary, skrzypiec, klarnetu, saksofonu. 
Kandydaci ubiegający się o przyjęcie do szkoły składają w 
sekretariacie podanie wraz ze świadectwem zdrowia w ter
minie do 30 kwietnia 1997 r. 
Kwalifikacja kandydatów do PSM I st. w Międzyrzeczu 
odbędzie się na podstawie badań przydatności. 
Badania przydatności kandydatów odbędą się 27 maja 1997 
r. /wtorek/. 
2. Państwowa Szkoła Muzyczna I st. w Międzyrzeczu po
daje do wiadomości że, Koncert Filharmoni Poznańskiej 
odbędzie się 17 lutego 1997 r. o godz. 15.30- 16.20 w auli 
naszej szkoły. 

Mapa tutaj skłamała. Znajdująca 
się w pobliżu najwi ększa z trzech 
wysp na Jeziorze Wielkim oka
zała się też nie do opłynięcia. 
Trzeba było zawrócić i płynąć 
pod całkiem silny wiatr, który w 
tym miejscu, niczym nie osłonię
ty na przestrzeni dwóch kilome
trów mógł się dobrze rozpędzić. 
Po zwrocie w prawo płynęliśmy 
wzdłuż wyspy mając bardzo sil
ną falę z lewej burty. Kołysanie 
było tak silne, że trzeba było ode
brać chłopcu wiosła . Kajak prze-
tawał być sterowany i groziło 

nam wyłajbienie. Kolejny zwrot 
w prawo i wszystko ucichło. 

W tym momencie natura ob
darzyła nas piękną obserwacją 
pary orłów bielików. Zmęczenie 
koniecznością intensywnego 
wiosłowania było jednak tak 
duże, że byliśmy zmuszeni przy
cumować u północno - zacho
dniego skraju wyspy. To co tam 
zobaczyliśmy jest porównywalne 
jedynie z Wyspą Konwaliową na 
Jeziorze Lubikowskim. Stary, 
dębowy, naturalny las pozbawio
ny jakikolwi k ingerencji czło
wieka pozostawia niezatarte wra
żenia. Jeszcze kilka starannych 
ujęć fotograficznych i trzeba było 
zamykać na wodę. Komary cięły 
n iemiłosiernie moje przekonanie 
nie ma co uchlać, ale może dzi ę
ki temu niektóre zakątki potra
fią się same sku tecznie bronić. 
Byliśmy już na Jeziorze Ry

bojadło i poza terenem rezer
watu. W planie było osiągnię
cieJeziora Proboszczowskiego 
metoclą "z buta". Wschodnie 
wybrzeże Rybojadła stanowi 
długa, bo kilometrowa morena 
o bardzo dużym nachyleniu sto
ku i wysokośc i względnej prze
kraczającej miejscami 20 me
trów. Daje się to porównać ze 
stokiem półwyspu na Jeziorze 

Ruszyli ' my wzdłuż Rybojadła 
z zamiarem osiągnięcia zatoczki 
w części półn ocno - wschodn iej 
jeziora. Z tamtąd prowadziła naj
krótsza przeprawa piesza do je
ziora Głębokiego . Po posiłku na 
j akimś po ' ci e wędkarskim uda
liśmy si ę na wschód w miejscu 
gdzie Jezioro Głębokie znajduje 
się ·od siebie w odległośc i ni eco 
ponad 100 metrów. Tak jak Pro
boszczowskie jest Głębokie typo
wym jeziorem śród leśnym z bar
dzo czystą wodą. Zafu nclowali
śmy sobie kąpiel. Przepust łączą
cy oba te jeziorka okazał s ię być 
drożnym ale cóż z tego . 

Zbliżał się wieczór. Wróciliśmy 
do kajaku i powiosłowali śmy do 
Rybojad. Tam rozbiliśmy namio t 
i przenocowal i śmy. azajutrz 
mieli śmy płynąć dalej. c. d.n 

f erzy Dąbrowski 

PS. Co to takiego jest zrzucone 
bezpośrednio do Obry w miejscu 
dokładnie na przeciwko komple
ksu budowlanego Szkoła nr l i Li
ceum Ogólnokształcące w Między
rzeczu? 

Czy występuje rzeczywista lw
nieczność sldadania gruzu w po
bliżu mostu nad Obrq za Wojcie
chowem ja/w sposób na poprawę 
linii brzegowej? 

Anna Półtorak-Wasilewska 
specjalista 

lek. chorób wewnętrznych 
- leczenie osteoporozy 

- bóle stawów 
-choroby reumatyczne 

- bóle kręgosłupa 
oraz leczenie chorób wewnętrznych 

Przyjmuje we wtorki w godz. 16.00-17.00 w Poradni Ogólnej 
ZOZ w Międzyrzeczu, ul. Konstytucji 3 Maja 

te!. dom. 41-29-41 w. 663 
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Belgijska łirma DOSS(HE 
od laf produkująca 

swoje wyroby w Polsce 
w wytwórniach pasz 

w Haliszu i Sandomierzu 
oleruje hodowcom 

drobiu, bydła i trzody chlewnej 
najwyższej jakości mieszanki pełnoporcjowe 

koncentraty i superkoncentraty 

PRZEDSTAWICIEL 
inż Marek Leja 

ul. Rocha 19 
tel./fax 41-17-35 
Międzyrzecz 

PUNKTSPRZEDAŻY 
Angela Bielecka 
M iędzyrzecz 

ul. Wybudowanie 19 (ok. 300m za Mleczarn ią) 

Specjalistyczne Galiinety Lekat•skie 
Mię•lzyt•zecz ul. Konstytucji 3-go ~la ja 16 

"Nagietek" 
Możliwość rejestracji codziennie tel. 41 23-92 godz. 8.00-18 .00 

* lek. med. Piotr Jarmużek - specjalista chorób wewnętrznych, 
wtorki, czwartki, godz. 16.00-18.00 

* lek. med. Paweł Jarmużek - neurochirurg-zespoły bólowe kręgosłupa , 
rwa kulszowa, bóle głowy 
środa godz. 16.30-18.30 

* lek. med. Wioletta Jarmużek - pediatra, 
środa godz. 16.30-18.30 

* lek._ med. Krzysztof Chrobrowski -specjalista ortopeda-traumatolog, 
gabinet ortopedyczny, USG stawów biodrowych dzieci, ortopedia dz i ecięca , 

wtorek godz. 15.30-17.30, rejestracja tel. 4123-92 i w aptece "Nagietek" 
* lek. med. Franciszek Weryszko -okulista -leczenie schorzeń oczu 

korekcja wad wzroku, leczenie zeza, acana dna oka, ' 
czwartki godz. 16.00-18.00 

* lek. med. Stanisław Dejnowicz -specjalista ortopeda- traumatolog, 
poniedziałki godz. 15.30-17.30 

Xapusty 
I kolęda zabrzmi głóśno 
Pieśnią wielką i radosną .. 
W Pol. 

. Koi'!czy s i ę karnawał i kolędowa
nte. J eszcze wspominamy ulubione 
kol,ędy i występy dzieci w jasełkach. 
Swięta Bożego Narodzenia zawsze 

zaliczały się do najweselszych i naj
chętn i ej przygotowywanych, bo
~iem zimową porą wieczory są dłu
gie a pracy w gospodarstwach mniej. 
Zazwyczaj chodzenia po domach z 
szopką czyli jasełkami Gasełka - to 
po taropolsku żłobek) powstał na 
ziemiach polskich z lechicko . sło
wiań~kimi _obrzędami Godów, czyli 
zakonczema starego i powitan ia no
wego roku. 

Siadem tych pogań skich zwycza
jów jest występujący obecnie chło
piec przebrany za tura, na pami ątkę 
oprowadzan ego przed wiekami ży
wego tura lub schwytanego dzikie
go źrebaka. 

Misteri a kości eln e trafiły do Pol
ski w XIII w. z zakonem fran c i szkań
skim i przyj ęły s i ę od razu. 

Ich pomysłodawcą , reżyse rem i 
jednym z wykonawców był św. Fran
ciszek. 

Cytuję za Zygmunte m Glogerem: 
"Cudowny jego gen iusz świ ę tości 
p rzenikał tajemnicę serca ludzkiego, 
ki edy prosił papieża Honoryusza o 
pozwolenie wystawienia w jasełkach 
aktu narodzin Zbawiciela. Wiedzi ał 
on, że maluczcy i ubodzy no zą w 
sercu jakby uczucie żalu do sprawie
dliwości bożej za nierówny rozdział 
ela rów tej ziem i; · zago i ć lej rany nie 
było w jego mocy,( .. ) i e pozostało 
mu nic inn ego, tylko pokazać ludo
wi tryumf ubóstwa w jasełkach bi cl
nej stajenki. Komuż anieli naj pier w 
oznajmiają tę wiel ką nowin ę - pastu
szkom, ubogim rolni ko m, któ rzy 
dziel ą s i ę ze Zbawicielem swoją chu
dobą???????, znoszą mu dary,. 
Ubóstwo obda rzające Boga, uprze
dzające w swej ofierze k rólów 
Wschodu, jakaż to dla serc pociecha. 

Religijny ten d ramat miał z począt
ku tylko symboli czną formę: żłóbek , 
sianko, parę bydlątek ; kapłan i into
nowali hymn ambrozjański o Naro
dzeniu Pańskim a lud może śp iewał 
chórem jedn ą z tych prostych, a tak 
śp i ewanych sekwencji Św. Bernard 
("Rok polski w życiu , tradycji i pie
śni" r.1900). 

Stopniowo tworzył się szeroki cykl 
miste riów, których najświetniejszą 
epoką był wiek XV i XVI. Z nadej
ściem reformacji Luter doceniający 
ich znaczenie san1 zaczął korzystać z 
nich wsnuwając w widowiska swoje 
satynt i przedrzeźnianie aby przecią
gnąć gmin na swoją stronę. Spowo
dowało to w końcu XVI w wypędze
nie ja ełek z murów kościelnych. Za
jęły się nimi grupy świeckie, węd row
ne teatrzyki , często satyryczne. Po
wstało tych ze połów kol<;clniczych 
tak dużo, że w wyniku konkurencji 
dochodziło w wiekach XVII - XV Il i 
do starć, bójek i awantur, w których 
nawet anioły traciły skrzyd ła . 

Kantyczki tworzone przez lud za
wierały nie tylko opisy Bożego a
rodzenia, ale równi eż histori <; stwo
rze_nia ~wi_at~ a także teksty dotyczą
ce Ich zyCta 1 tęsknot, obrazy od naj
poetyczniejszego do hulaszczo - r u
basznego, przywołuj ą li tanię smacz
ków, koncerty, instrumenty, ptaki , 
zwi e rzę ta . 

W XVI i XVI!w kap ła ni po l cy 
oce nzurowali teksty i ułożyli 
mnóstwo pastorałek pobożnych , do
stosowanych do pojęć i języka ludo
wego. Wprowadzili też obchody z 
szopką, Herodem i gwiazdą , aby za
trzeć pamięć pogańsko - lechickich 
Godów i nadać charakter chrześci
jański świętom Bożego aroclzen ia. 

aclal jednak główny motyw jase
ł ek wzbogacony jest wierzeniami lu
dowymi i ludowym humorem. Kolę
dy układali również organi ści , baka
larze szkó łek parafialnych a czasem 
znani poeci. 

Zapusty są od wieków uprzywile
j owaną porą wszeilu go rodzaju za
baw, widowisk, maszkar, uczt, weso
łośc i . Już u pogan rzymskich odpra
wiano w tym czasie bachanalie. Z 
nadej ściem ch rześcij a ń s twa Boże 

arodzenie i owy Rok elawały po
wody do wesołości religijnej, a lałw
my żołądek ludzlu w przewidywaniu 
dług i ego postu wymyślił tłuste uczty 
i huczne zabawy na pożegnani e dni 
zapustnych. 

W naszych czasach, kiedy post nie 
jesl już lak surowy i rygorystycznie 
przestrzegany stracił swą moc i urok 
karnawał. Jedni są zagonieni, inni le
niwi, ale każdy chyba po cichu tęsk
ni za wielk im balem maskowym , 
któr y elany jest dzisiaj tylko dzieciom. 

W Murawska 

RADCOWIE PRAWNI 
Bogusław Przybysz 

teł. (095) 41 28 62 

Andrzej Świder 

teł. (095) 41 27 99 

Uprzejmie 
zapraszają do 
swych kancelarii 
usług prawnych 

czynnych codziennie 
w godz. 9.00 - 18.30 
&&-300 Międzyrzecz 
ul. Chrobrego 2 
tel./fax [095) 41 23 35 
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Dzieje ndędzyrzeckiego Osiedla Sienkie'ł'icza 
W 1933 r. władze miasta Miedzyrzecza podjyły 

decyzję o budowie na wschodnich peryferiach 
miasta osiedla domków jednorodzinnych. 

Domki te były budowane według szablonu: dłu
gość- 9,50 m., szerokość- 7,80 m., wysokość- 7 
m. i wysokość izb mieszkalnych - 2,35 m. Tynki 
były szorstkie w kolorze szarym. Domki były par
terowe, a na poddaszu miały 2 izby. 

Pozwolenie na buclowc; o iecl la zostało wydane 
przez władze administracyjne regencji w Pile. W 
dniu 29 września 1933 r. na podstawie planu bu
dowy osiedla, który zatwierdziły władze miejskie 
w dniu 6 stycznia 1933 r. 
Budowę O " ieclła rozpoczęto już na początku 

1934 r. Koszt budowy jednego domku kształtowal 
si ę w granicach: 4.000 do 4.200 marek. 

Przyszli lokatorzy domków mi eli możność za
ciągnięcia pożyczki długoterminowej na korzyst
nych warunkach w Kreis-Sparkasse - Powiato
wej Kasie Oszczędnościowej w Międzyrzeczu. 

Osieelle nazwano początkowo Stacltranclsie
cllung- Osiedle na Skraju 

Miasta, ale wkrótce zmieniono jego nazwę na 
Flottwellsiecllung - Osiedle Flottwella. a nazwa
nym imieniem Flotlwella osiedlu w Międzyrze
czu znajdowały się 64 budynki mieszkaln e, przy 
których znajdowały się 15 - arowe ogrody i 15 -
arowe działki. 

Domy były budowane po 2 stronach uli cy pro
stej o ellugości 800 m.ciągnącej się od Obrawal
derstrasse- ulicy Obrzyckiej /dz i ś ulicy Poznail
skiej / w pobliżu przejazdu kolejowego do krzyżo-

TERMINARZ FILMOWY 

Kino "ŚWIT" Międzyrzecz 

06-09.02.1997r. 
godz. 17.00 "Świąteczna gorączka" 

prod.U A od lat 12 
godz. 19.00 ''N igdy ni e rozmawiaj z 

nieznajomym" prod USA od lat 18 

13-16.02.1997r. 
godz. 17.00 "Mężowie i żona" 

p rod. USA od lat 15 
godz. 19.00 "Okup" prod. USA od lat 15 

20-23.02.1997r. 
goclz.l7.00 "Ostatni smok" p rod. SA od lat 12 
godz. 19.00 "Od zmierzchu do świtu" 

prod. USA od lat 18 

27.02.-02.30.1997r. 
godz. 17.00 "Reakcja łal'1cuchowa" 

prod. USA od lat 15 
godz. 19.00 ''Tunel" prod. USA od lat 15 

Sprzedam dwie działki bu· 
dowlane we wsi św. Woj· 
ciec h: 

* 0,30 ha · pod zabudowę 
jednorodzinną z warsztata· 
mi, 
* 0,24 ha · pod zabudowę 

jednorodzinną. 

Wiadomości: Międzyrzecz 
tel. (095) 412296. 

wania z Latlcntorweg /dziś ulicą Rolną/. a koń
cu ulicy było 6 domów ustawionych proslopadle 
do pozostałych budynków, a ogrody za tymi do
mami dochodziły do rzeki Paklicy. Pierwsze bu
dynki oznaczone numerami: 2 i 3 budowano od 
skrzyżowan i a z Elsterweg /dziś ulicą Pamiątko
wą/ , a budynku oznaczone numerami: 

l i 4 przy Elsterweg. W przyszłości planowane 
było wybudowanic na terenie ogrodów ciągu do
mków jednorodzinnych równolegle do obecnie 
istniejących zarówno po prawej jak i po lewej stro
nie ulicy. 

Spośród 64 budynków jeden wyróżniał się nie
typową sylwetką . 

Był lo dom oznaczony numerem 25 /obecni e 
jest to budynek nr 34/. Był to budynek mieszkal
ny z piekarnią i sklepem, a należał do piekarza 
Alfreda Streitera. Został zbudowany w 1934 r. 
przez firm~ budowlaną Georga uske z Między
rzecza. obecnie większość domów posiada inną 
numerację ni ż ta, która obowiązywała od 1934 r. 
Znane są nazwiska ni ektó r ych głównych najem
ców tych budynków. 

Pod nr l /obecny budynek przy ul. Pamiąlko
wej nr 19 mieszka ł Christian Bulm ahn, pod nr 2-
Wanclke, pod nr 3- Pelz, pod nr 5- elektromonter 
Grogor Jensch , pod nr 6- mistrz krawiecki Fercli
nancl Nohrenberg , pod nr 7 - Kohler, pod nr 8 
Pohl, pod nr 9 - Paul Freihs, pod nr 10 - Fritz 
Blume, a od 1936 r.- Kulscher i Michler, pod 11-
Hennann Btittner, pod nr 15- Leo Jusko, pod nr 
19- Josef Pade, pod nr 20- Goltfried Zarn, pod nr 

21- Racli es, pod nr 22- Binia ·,pod nr 23- Pyde, 
pod nr 24- Fiedler, pod nr 26- Vorwerk, pod nr 27 
- Grams, pod nr 28 - Wostrak Emil, pod nr 29 -
Kubowicz, pod nr 30 - Peschke, pod nr 32 - Karl 
Zuther, pod nr 34 / wówczas 25/ -Alfred Streite r, 
pod nr 35- Paul Mi.iller, pod nr 36- Bartz, pod nr 
37- Wilhelm Weggen, pod nr 40- Bose. pod nr 42 
- Tieseler, pod nr 43 - Alfred Pfotenhauer, poci nr 
44 murarz Otto Misgai ski , pod nr 46- Paul Sense, 
pod nr 48- Otto Hartmann . 

Wymienione powyżej budynki posiadały IIUille

racj<; obowiązującą do dnia dzisiejszego. Na to
miast pozostałe budynki były oznaczone innynli 
numerami. Mieszka i1cy Flottwellsiedlung rekr u
towali s i ę pośród osób wykonujących różne za
wody. Byli wśród ni ch robotnicy, rzemieśl nicy i 
pracownicy umysłowi. Były wśród nich osoby o 
polskich nazwiskach tj. Jusko, Kubowicz , Misgal
ski. Kiedy w 1934 r. zajmowali mieszkani a w ·wo
ich elomach ni e przypuszczali, że będą w nich 
mieszkać tylko 11 lat. W 1939 r. wybuchła ll woj
na światowa, a po jej zakoliczeniu w 1945 r. M i ę
dzyrzecz znalazł się w granicach Polski. iem iec
ka ludność Międzyrzecza opuściła miasto na po
cząUm 1945 r. wkrótce p rzed nadej ściem wojsk 
radzieckich . Natomiast pozostali mieszka1\cy zo
stali w latach: 1945-1947 wysiedle ni za Odrę. Byli 
wśród ni ch równi eż mi eszkańcy Flottwell s ie
dlung . W 1945 r. domki na Flottwellsiecllu ng zaję
ły polskie rodziny, a osiedle otrzymało nazwę O ' i e
dla Sienkiewicza. 

Waldemar Dramowicz 

Miedzyrzecki Ośrodek Kultury, sportu i Rekre· 
acji w Międzyrzeczu Zaprasza na 

XLII Ogólnopolski Konkurs Recytatorski 
Warunkiem udziału w konkursie jest przygotowanie repertuaru nie prezentowa

nego w poprzedn ich OKR-ach i zgłoszenie się do Miedzyrzeckiego Ośrodka 
Kultury w M iędzyrzeczu w terminie do 20 lutego br. 

Termin eliminacji rejonowych w Międzyrzeczu 26 lutego br. godz.16oo. 
Wszelkie informację można uzyskać w MOKSiR tel. 41 -18-02. 

REGULAMIN 

Konkurs jest imprezą otwartą. 

A. TURNIEJ RECYTATORSKI 
l. Uczestnicy występują w 2-ch kategoriach: 
- młodzieży szkół ponadpodstawowych 
-dorosłych 

2. Repertuar obejmuje 2 utwory: 
-jeden utwór poetycki 
- fragmenty prozy 
Łączny czas wykonania- do 10 minut!!! 

B. TURNIEJ "WYWIEDZIONE 
ZE SŁOWA''. 

l. Repertuar dowolny /np. wiersz lub jego 
fragment, monolog liter ack i, collage 
tekstów. .. ./ 
2. Dowolna forma prezentacji /np. te
atr jednego wiersza, łącznie słowa 
mówionego ze śpiewem , r ekwizytorem 
itp .. ./ 
Łączny czas wykonania - do 7 minut!!! 

C. TURNIEJ TEATRÓW 

JEDNEGO AKTORA. 
l. Uczestnicy występują bez podziału 
na kategorie · 
2. Pierwszy stopień e liminacji - rejon 
3. czestnicy przygotowują spektakl 
w oparciu o dowolny tek st. 
Łączny czas wykonania - do 30 mi
n u t!!!! 
D. TURNIEJ POEZJI ŚPIEW ANEJ. 
l. czestnicy występują bez podziału 
na kategori e 

2 . Wykonawcajest solistą/może mu towarzy
szyć zespół do 3 osób może akompan iować 

sobie sam/ 
3. Wykonawca przygotowuje : 
- dwa utwory śpiewane 
-jeden utwór recytowany 
Łączny czas wykonania- 10 minut!! ' 
/prezentowanie utworu zn anego dopuszcza 
s ię tylko wówczas, gdy u czestnik opracował 
nową interpretację/ 

JURY dokona oceny wg następujących kry
teriów: 
- dobór r ep ertuaru do możliwości wyk onaw 

czy ch 
- interpretacja utworu 
- kultura słowa 
- wartości artystyczne u t w oru 
- celowość użycia środków po zawerbalnych l 

wywiedzione .. ./ 
- kompozycję sceniczną /Teatry . ./ i "wywie
dzione" . ./ 
- opracowanie dramaturgiczne i reżyseria /-" -l 
- zgodność muzyki z charakter em wier sza 

/p. ś piewan a/ 
-muzykal ność i warunki głosowe wykonaw 

cy / -"-/ 
- wartość artystyczna i ogólny wyraz arty

stycz ny 

Serdecznie zapraszamy 
do udziału. 
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FERIE ZIMOWE 1997 08.02.1997r. Gry i zabawy. Ognisko- piecze
nie ki ełbasek. 
godz. 10.00 /Stadion / 

Międzyrzecki Ośrodek Kultury, Spo rtu i Rekreacji w Międzyrzeczu / zaopatrzenie własne/ 

BIBLIOTEKA 
27.01.-08.02.1997r. /oprócz niedzieli / 
godz. 12.00 - konkursy, 

- zabawy, g ry, 
- zajęcia biblioteczne, 
-oglądani e filmów video 

STADION 
26.0 l.-09 .02.1997r. 

-lodowisko 
-gry i zabawy na lodowisku 

DOM KULTURY 
25 .0 1.1997r . 
godz. 11.00 i 16.00 Ogólnopolski Turniej Tarica 

Towarzyskiego 
/ sala sportowa SP Nr 1/ 

27 .O 1.1997 r 
godz. 10.00 T urniej g ier planszowych 

28.01.1997r. 
godz. 6.30 Wyjazd na basen do Leszna 

/zapisy w biurze domu kultury opłata - 17,50 zł./ 

29.01.1997r. Dyskoteka dla dzieci godz. 10.00 

30.0 1.1997r. Zajęcia plastyczne dla dzieci 
godz. 10.00 

Do Redakcji ... 

Mieszkam w Poli cku i chciałabym co ni e
co napi sać o nas młodych , o naszych proble
mach. Po licko nie jest wcale taki e duże, ale 
młodzieży jest sporo. Naszym n ajwi ększym 
problemem jest to, że nie mamy gdzie si ę 
podziać . Wieczorami spotykamy s i ę w "Cen
trum Palestyna" czyli na przystanku , któr y 
został tak przez nas nazwany. Dużo osób tam 
przychodzi. Co prawda jest zimno, ale wspól
ne wariacje powoduj ą, że jest nam cieplej. 
Opowiadamy sobie kawały. Chodzimy na spa
cery. Bo cóż innego moglibyśmy robi ć? Mie
l iśmy kiedyś klub, ch odziliśmy do niego, g ra
liśmy w różne gr y, a teraz przyszło nam mar
znąć na przystanku . Chci elibyśmy odzyskać 
nasz klub , zbi eraliśmy nawet podpisy całej 
wsi, żeby został opuszczony, ale to nic nie 
dało. Poni eważ klub został zamieszkany i 
wykupiony na własność przez dwie osoby. 
Gdyby starsi c h oć troch ę nas zrozumieli i 
pomogli nam, byłoby fajnie. W innych wio
skach, młodzi eż ma gdzie s i ę podzi ać, ma co 
z sobą zro bi ć. Tylko my nie mamy takiego 
miejsca w którym moglibyśmy się spotkać. 
Młodzi eż w Poli cku nie zawsze jest zgrana. 
Na szczęście mamy dobrego kol egę Krzyszto
fa S., którego bardzo lubimy i który organ i
zuje nam czasami dyskoteki, w pomieszcze
niu (aż trudno w to uwi erzyć) piwnicy. Tie
raz dyskoteki były organizowane w szkole, 
ale na czas remon , musi eli śmy się przenieść 
do piwnicy. Nie jest tam, aż tak źl e, pon i eważ 
została wymalowana i troc h ę odn owiona. 
Dzi ęki Krzysiowi mamy miejsce, gdzie mo
żemy się bawi ć. Sala ni e jest zbyt duża, ale 
j akoś s i ę bawimy. Na koniec w imjeniu wszy
stkich, chciałabym podzi ękować Krzysiowi za 
to co dla nas r obi. 

Monika Dyka.n 
uczennica ZSR w Bobowieku 

31.01.1997r. Filmy dla dzieci "Filemon i przy
jaciele" 
godz. 10.00 / Kino "Świt", bilety 2,00 zł./ 

31.0 1.1997r. Wycieczka do bunkrów 
godz. 12.00 /wstęp płatny l 

31.01.-01.02. 1997r. Zajęcia KTT "Fan Dance" 
godz. 10.00 

03 .02. 199 7r. Turniej gier planszowych 
godz. 10.00 

04.02.1997 r . Zaj ęcia plastyczne dla dzieci 
godz. 10.00 

05 .02 .1997r. Przygotowanie wystawy i werni 
saż prac 
godz. 10.00 wykonywanych podczas ferii 

06.02.1997 r. Wycieczka piesza do lasu -do 
ka nnianie zwi erząt godz. 10.00 

07 .02.1997r. Filmy dla dzieci "Świ ąteczn a go-
rączka" . 
godz. 10.00 / Kino ''S wit", bilet 4,00 zł./ 

godz. 17.00 Wieczór w rytmach reggae 

Uga obrony Kraju w Międzyrzeczu 
ul. Chrobrego zaprasza dzieci i mło
dzież do strzelnicy. 
W czasie ferii, strzelanie z wiatrówki odbywać sic; 
będzie we wtorki i piątki wg planu: 

godz. 11.00-12.00 kl. TV-V 
godz. 12.00-13.00 kl. VI-Vlii 

Podsumowanie wyników w strzelaniu - w piątek 
08.02.1997r. 

Międzyrzecki Ośrodek Kultury, Spo
r u i Rekreacji zaprasza 
25 .0 1.-08.02. 1997r. Program rekreacyjno -
wypoczynkowy w ramach ferii zimowych 

Ol .02 . 1997r. Pokazy taneczne par Klubu Ta.ó
ca Towarzyskiego "Fan Dance" w Lubniewicach 

09.02. 1997r. Turniej Tarka Towarzyskiego 
"Grand Prix" dla par z klubów Międzyrzecza i 
Gorzowa / Gorzów Wlkp./ 

19.02. 1997r. "Bo co się nie robi dla kraju czyli 
polskie godz. 20.00 bla-bla-bla" - kabaret 
B.Smolenia 

26.02. 19 97r. XLII Ogólnopolski Konkurs 
Recytatorski 

godz. 10.00 - dla uczniów szkół podstawowych 
godz. 16.00 -dla młodz i eży szkół ponadpodsta
wowych i dorosłych 

DJ Betlęjem pełni radości 
. po'l.VitaćJezusa małego ... 

" Na sianku leży, nie ma lwłyski 
Lulajże syn/m , sercu tak bliski. 

Nie smuć się Mario, że na sianku leży 
Lud go pokocha i w Niego uwierzy! 

jakem gwiazdhę ujrzał przebiegłem w te pędy . 
by małemu f ezushowi zanucić lwlędy. 

Kłaniają się Tobie Królowie ze wschodu, 
przyjmij od nas dary o Zbawco Narodów. 

Chociaż ubogo j est tu w tej stajence, 
bogactwem jest dobroć i prawda i serce .. , 

Istniej ą w naszym kraj u różne tradycje i 
zwyczaje, 

które są ciągle kultywowane. Jednym z ta
kich zwyczajów 

są Święta Bożego Nar odzeni a. Ich nadej
śc i e zachęciło nauczycielk i przedszkola do 
przygotowania wspólnie 

z dziećmi szopki oraz j asełek , które wpły
nęły na głębokie prze
życia dzieci, rodziców 
oraz pracowników 

Zorga ni zowa n o 
spotkani e wig ilijne z 
zachowaniem star o
polskich tradycji . W 
nastroju przy zapalo
nej świecy i przystr o
jonej w pierniki , cu
k ie r k i i kolor owe 
ł ańcu chy ch oinki 
dzieci i panie dzie li 
ły s i ę o p ł atki em , 
s kła d an o so bi e ży
czenia wig ilijne. 

W tak radosn ej atmosferze jaka panowa
ła w placówce minęły Święta Bożego aro
dzenia. 

Dyrektor Przedszkola nr l 
z Grupami Żłobkowymi 
Halina Siwczak 
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BEZPIECZNE DZIECIŃSTWO SPOTKANIE Z NIEZNAJOMYMI 

Coraz czę ·ci ej zdarza się, że dzieci stają si ę 
ofiarami przestępstw. Najmłodsi - pełni ufności 
wobec innych osób - łatwo ulegają pozornie atrak
cyjnym propozycjom nieznajomych. Niestety nic 
zawsze miły pan, który zaprasza na przejażdżkę 
samochodem okazuje się być odpowiedzialnym 
człow i ek iem . 

Na dzieciach dokonywane są często najokrut
niejsze przestępstwa - gwałty i zabójstwa. Upro
wadzenia dzieci, a następnie wymuszanie okupu 
od zrozpaczonych rodziców nie należą do rzadko
śc i w naszym kraju. 

Oczywiście nie zastraszajmy na zych pociech 

W styczniowym numerze 1/71 Kuriera Międzyrzeckiego 
na str. 14 Pani.Anna Kuźmińska-Świder w artykule pt. "O 
dzielnicowych" wyrazila swoje zdumienie istnieniem w 
strukturze policji takich stanowisk jak dzielnicowi. Autorka 
artykułu zauważyła , że w moich krótkich informacjach, za
mieszczanych w KM , zabraklo podstawowych danych do
tyczaących zakresu obowiązków dzielnicowych, a w szcze
gólności w jaki sposób można skontaktować się ze swoim 
dzielnicowym. Ponadto autorka stwierdzila, że mimo usil
nych poszukiwań w Kęszycy Leśnej, Pniewie i Wysokiej 
nie znalazła tam komisariatu dzielnicowego. 

Następni e podaje swój punkt widzenia na stanowi
sko dzielnicowego, co powinien on robi ć, z kim i gdzie się 
spotykać, w czym uczestniczyć itd. Na koniec zachęca in
nych czytelników KM do wyrażenia swych opinii o pracy 
dzielnicowych. Jestem niezmiernie wdzięczny Pani Kuźm i ń
skiej-Świder za poczynione uwagi , a w szczególności za 
przedstawienie swego poglądu na pracę dzielnicowego 
oraz zachęcenie innych czytelników KM do wyrażeniaopi 
ni i na ten temat. Jednak chcialbym stwierdzić , że nie z 
każdą uwagą tam zawartą się zgadzam, a mianowicie z 
tym, że nie podalem podstawowych informacji dotyczą
cych pracy dzielnicowego. Uczynilem to w swojej pierw
szejnotatce zamieszczonej w KM Nr 5/63 (maj 96) na stro
nie 17. Tam równ ież przedstawile m w jaki sposób dokona
ny jest dzielnicowy podzial gminy, dlaczego jest tylko tylu 
dzielnicowych i dlaczego tak malo sa widoczni na ulicach 
naszego miasta i na terenie gminy. 

Troszeczkę dziwię s i ę , że Pani Kuźmińska-Świder tego 
nie za uważyla , bo przecież jest redaktorem naczelnym 

§ KRONIKA § 
POUCYJNA 

l. W dniu 18.12.96. w godz. 17-18 w sklepie ''U 
Marka" przy ui.Waszkiewicza w Międzyrzeczu 
nieznany sprawca dokonał kradzieży pien i ędzy 

w kwocie 700 zł na szkodę Anety R. 
2. W dniu 21.12.96. ok godz.ll5 w Międzyrze

czu na ul. Piastowskiej został zatrzymany na go
rącym uczynku kradzieży z włamaniem do skle
pu rolno-spożywczego mieszkaniec Międzyrze
cza Piotr F., który dokonał zaboru papierosówi 
artykułów spożywczych o łącznej wartości ok 
580 zł na szkodę Jolanty G. Sprawca włamania 
został tymczasowo aresztowany. 

3. W okresie 23.12.96.- 03.01.97. poprzez wy
bicie otworu w ścianie dokonano włamania do 
magazynu Urzędu Skarbowego przy 
ul.Waszkiewicza w M-czu, z którego skradziono 
alkohol i papierosy o łącznej wartości 9 100 zł. 

W nocy z 6/7.01.97. nieznani prawcy ponow
nie, poprzez pow tały otwór w ściani e, dokonali 
zaboru różnych gatunków papierosów o łącznej 
wartości 7 100 zł. 

4. W nocy z 23/24.12.96. z parkingu przy blo
ku nr 28 na ul.Piastowskiej w M-czu skradziono 
samochód osobowy m-ki Fiat 126p nr rej. GWH 
6615 kol. czerwonego. Pojazd był własnością 
Krystyny C. 

5. W nocy z 25/26.12.96. z szatni lokalu "T e
quilla" w M-czu nieznany sprawca dokonał kra
dzieży kurtek na szkodę Ewy Ch. , Soni 0. , ]oan-

oraz nie przedstawiajmy tylko katastroficznych 
wizji kontaktów z innymi osobami. ależy jednak 
rozmawiać, przestrzegać i uświadamiać dzieci , 
aby w każdej sytuacji były po prostu ostrożne. 

st.post Anna Kołodziejczak-Mi/ewska 

J(jedy spotkasz na drodze kogoś obcego 
nie ufaj mu zbytnio, powiem ci dlaczego. 
Możesz spotkać ludzi złych , 
którzy krzywdę zrob ią ci. 

ie wsiadaj z nimi do san10chodu, 
nie idź do parku ani do ogrodu. 
Nie przyjmuj od nich żadnych prezentów 
zabawek, słodyczy i medykamentów. 

J(jedy zaczepia ci ę ktoś obcy 
powiedz o tym znanym ci dorosłym . 

A gdy próbują zrobić ci coś złego, 
wołaj głośno "POMOCY !"- mój mały kolego. 

PONOWNIE O DZIELNICOWYCH 
Kuriera Międzyrzeckiego . Jest to jednak dla mnie sygnal, 
że pewne aspekty pracy dzielnicowych w Międzyrzeczu 
należy bardziej podkreślić lub też szerzej przedstawić. 

Chcialbym przypomnieć, że teren miasta i gminy Mię
dzyrzecz obslugiwany jest przez 6 dzielnicowych (tyle też 
jest etatów dzielnicowych w KRP) . Ponieważ miasto i gmi
na liczy 25.104 mieszkańców (stan na koniec 1996 r.), to 
latwo obliczyć , że średnio na jednego dzielnicowego przy
pada ok. 4200 mieszkarńców. Jednak w samym mieście 
mieszka 19.307 osób co przy podziale na 4 dzielnice daje 
średnią ponad 4,800 osób na jednego dzielnicowego. T e
ren gminy podzielony jest na dwie dzielnice (rejony sluż
bowe) i tutaj na jednego dzielnicowego przypada średnio 
ok. 2.900 osób. W samej Kęszycy Leśnej mieszka 479 
osób. Tak więc ju ż tylko czynnik liczby ludności przypada
jącej na jednego dzielnicowego wskazuje, że w gorszej 
sytuacji są mieszkańcy miasta . Jeżeli do tego weźmiemy 
pod uwagę , że w 1996 roku na terenie Kęszycy Leśnej 
zanotowano 7 przestępstw kryminalnych,a na ulicy 30 
Stycznia - 20 , ui.Piastowskiej - 19, Zachodniej - 16, 
Oś .Centrum - 19, Oś . Kasztelańskim -9 itp, to trudno bylo
by tworzyć komisariat dzielnicowy w Kęszycy Leśnej, a nie 
przy wymienionych wyżej ulicach i osiedlach . 
. W pelni jednak rozumiem pragnienia Pani Kuźmińskiej
Swider w zakresie bezpieczeństwa obywateli i uważam , 
że odzwierciedlają one poglady większości mieszkańców 
naszego miasta i gminy. Ja również uważam , że mamy 

ny ] . i Ewy M. Ogólna suma stratzostała oszaco
wana na kwotę l 356 zł. 

6. W nocy z 26/27.12.96. w restauracji "Tequil
la" nieznany sprawca dokonał kradzieży torebki 
damskiej z dokumentarni i pi eniędzmi na szkodę 
Magdalcny P Łączna uma strat wynosi 250 zł. 

7. 28.12.96. ok. godz.1230 na parkingu przy 
ui.Spokojncj w M-czu nieznany sprawca włan1ał 
się do samochodu m-ki Fiat 126p, z którego do
konał kradzieży art. spożywczych, odzieży i 
sprzętu AGO o łączn ej wartości ok 380 zł na 
szkodę Macieja D. 

8. W okresie od 24-30.12.96. dokonano włama
nia do hurtowni spożywczej "SAM " przy 
ul.Swierczewskiego w M-czu, z której skradzio
noart.spożywcze o łącznej wartości 2 828 zł na 
szkodę Zbigniewa] . 

9. W dniu 31.12.96. o godz.l450 na ul.Rynek 
w M· czu nieznany sprawca dokonał włamania do 
san1ochodu m-ki Fiat 126p, z którego zabrał ar t. 
spożywcze i odzież o łącznej wartości ok 218 zł 
na zkodę Grażyny K. 

10. W dniu 03.01.97. o godz.1945 na 
ul.Swierczewskiego M-czu ki er ujący samocho
dem osobowym m-ki Fiat Tipo Piotr P potrącił 
nieletniego Łukasza T W wyniku potrącenia nie
letni doznał złamania obu nóg oraz ogólnych po
tłuczeń ciała. 

zbyt mała liczbę dzielnicowych, a ponadto są oni kierowa
ni do realizacji zadań , którym nie maga podołać inne służ· 
by policji , równie ż z powodu małej ilości etatów. W 1996 
roku o kilka etatów powiększyła się samodzielna Sekcja 
Ruchu Drogowego, lecz policjanci ci są kierowani glównie 
do służby na drodze E-30, a i tam jest ich zbyt mało i 
muszą być wspomagani przez policjantów Wydzialu Pre
wencji , w tym m.in. przez dzielnicowych . 

Chciałbym dodać, że dzieln icowi przyjmują interesan
tów. w budynku Ko mendy Rejonowej Policji przy 
u1.Swierczewskiego 42, na parterze w pokojach 3, 8, 9. 
Na dz ień dzisiejszy nie stać nas na kupno ani też dz ierża
wę jak i utrzymanie innych obiektów. Jeże li jednak jakaś 
instytucja lub osoba prywatna chciałaby takie pomieszcze· 
nie dzielnicowemu bezpłatnie udostępnić , to wówczas będą 
podjęte decyzje o dyżurach dzielnicowych w tych punk
tach . Zupełnie inna kwestią jest aktywność poszczegól
nych dzielnicowych, ich sposób pełnienia służby, stosu
nek do obywateli, zrozumienie i sposób załatwiania zgła
szanych im spraw. Uważam , że zarówno wypowi edź Pani 
Kuźm i ński ej-Świder jak i innych czytelników KM będzie dla 
mnie, jako bezpośredniego przełożonego dzielnicowych, 
cenną wskazówką do ich oceny oraz stymulowania do lep
szej pracy. 

Naczelnik Wydziału Prewencji 
KRP w Międzyrzeczu 
nadkom . mgr Eugeniusz Sawiński 

żywcze, kalkulator "Citizen" oraz pieczątki skle
pu. Wartość skradzionego mienia właścicie l osza
cował na kwotę l 240 zł. 

12. W nocy z 7 /8.01.97. z parkingu przy bloku 
nr 15 na ul.Kopernika w M-czu został skradziony 
samochód osobowy m-ki Opel Rekord nr rej. GWF 
2123 stanowiący własność Mariana K. Warlość 
skradzionego pojazdu oszacowano na kwotę 5 000 
zł. 

13. W nocy z 7 /8.01.97. nieznany sprawca wła
mał się do samochodu osobowego m-ki VW Golf, 
z którego zabrał radioodtwarzacz m-ki U IWER
SUM i 4 szL kaset magnetofonowych. Łączna 
suma strat wynosi 320 zł na szkodę ] acka W. 

14. W dniu 08.01.97. ok. godz.2200 w barze 
Krzysztofa G. przy ul.Waszkiewicza w M-czu za
istniał pożar, w wyniku którego spaleniu uległ o 
mienie o wartości ok. 3 000 zł. 

15. W dniu 13.01.97. nieznany spr awca do
konał włamania do samochodu osobowego m
ki Fiat 126p zaparkowanego na parkingu przy 
ul.Piastowski ej we M -czu, z którego dokonał 
kradzi eży radi oodtwarzacza samochodowego 
"SATELITE" o wartośc i 200 zł na szkodę Do
roty P 

nadkom. Zbigniew Marzec 

11. W nocy z 5/ 
6.01.97. na ul. Wojska Pol. 
dokonał włamania do kio
sku Andrzeja K., z które
go skradziono art. spo-

Do wynajęcia pawilon handlowy (45m2) 

z tel. Międzyrzecz, Wesoła 11A, 
tel. (095) 41-20-72 godz. 1 0.00-16.00 
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MŁODZIEŻOWE SUBKULTURY cz.l 
w kolejnych wydaniach naszego mies ięcznika 

będę chciał przedstawić niektóre młodzieżowe gr u
py subkulturowe, o których to wiedza jest bardzo 
skąpa w ogólnodostępnych wydawnictwach, a jest 
ona niezmiern ie ciekawa. Termin "'subkultura" był 
już rozmaicie definiowany al~_każda de fi1~i cj~ okre
ślała to jako zjawisko patologu społecznej , 11leprzy
stosowania, podważania obowiązujących norm lub 
wręcz całkowitym prymitywizmem.. . . 

Funkcjonowanie subkultur młodz1 ezowych jest 
w dużej mierze uzależn i one od sytuacj i politycznej 
i gospodarczej kraju, od szans i możliwości zaspo
kojenia własnych młodzieżowych po
trzeb.Zachowania te pol egają na zaakceptowaniu 
swojego istnienia, przeciwstawianiu się dorosłym 
i reprezentowanym przez nich systemem warto
ści. Takie zachowanie prowadzi często do dezinte
gracji postaw życiowych , zachwiania się równo
wagi uczuciowej , popadanie w konflikt z samym 
sobą i najbliższym otoczeniem. Dążenie do uze
wnętrznienia swoich poglądów i postaw często nie
zgodnych z ogólnie przyjętymi normami współży
cia społecznego, prowadzi do szukania poparcia i 
akceptacji w grupie rówieśników. Efektem tego jest 
przynależność do określonej grupy subkulturowej , 
wzbudzającej niechęć i n egację społecze 1'1stwa. 
Powstała wówczas agresja zewnętrzn a i bunt są 
uc ieczką od własnych problemów. Bardzo często 
odbywa si to na drodze przestępstwa, przeważ
nie przeciwko życi u i zdrowiu jak i mieniu. Zacho
wanie członków grup kulturowych najczęśc iej ce
chuje chęć wyżycia si ę, szpan, brutalność , chuli
gaństwo i wandalizm. I dentyfikują się z grupą dwo
jal<O: ideowo - wykazując poprzez p rzyjętą ideolo
gię swój stosunek do rodziny, szkoły, społeczeń
stwa lub zewnętrzn i e za pomocą ubioru , niekon-

wencjo- nalnych form zachowań, upodoba1'1 do słu
chania określonego gatunku muzyki. 

ANARCHIŚCI- ruch mający swoje początld w 
drugiej połowie XIX w aczkolwiek jego aktywna 
działaln ość rozpoczęła si ę w latach sześćdziesi ą

tych. Id ee anarchi
styczne ożyły w ma
nifestach ame rykań
skich "yippiesów", 
w hasłach studenc
ldej rewolty "pary
sldego maja" oraz w 
wi elu działaniach 
artystycznych tam
tego czasu. Celem 
miało być wolne 
spo ł eczel'tstwo, 
oparte na zasa
dach swobodnej 
kooperacji indy
widualnych i 
z bi o r owych 
podmi otów twór-

'":~> 1 -'"'"· ·~ -.. ~ czych , społe-
czeJ'Istwo pozba

-wione admini
stracyj nej hierarch ii oraz aparatu przemocy slde
rowanego do wewnątrz czyli policj i i na zewnątrz 
czyli armii. 

Do Polski ruch ten przywędrował w połowi e 
lat 80-tych i zaadoptował s i ę wśród studentów i 
uczniów szkól średnich w wieku od 16 do 20 lat. 
Przyjęli oni swoje hasło programowe nakazujące 
obronę praw człowi eka i wolnośc i . Odrzucają też 
in stytucj ę pa1'1stwa, jako że według nich opie ra 
si ę ono na przymusie i przemocy oraz przemysło-

BEZPIECZEŃSTWO W STATYSTYCE 
Zgodnie z tradycją, przedstawię Państwu jak minął kolejny rok w statystyce 

policyjnej na terenie naszego miasta i gminy. Dla pełnego zobrazowania tego zaga
dnienia posłużę się również danymi statystycznymi z lat ubiegłych. 

1991 
kradzież z właman iem 
do obie ktu prywatnego 163 
kradzież z włamaniem 
do obiektu spo łeczneg 42 
kradzież mi enia prywatnego 128 
kradzi eż mien ia społecznego 37 
kradzi eż rozbój ni cza 17 
uszkodzenie c i ała 6 
bójki lub pobicia 9 
przestępstwa drogowe 25 
zgwałcenia 3 
zabój twa 3 

1992 1993 1994 1995 1996 

126 95 145 207 176 

39 24 29 13 18 
54 70 95 110 104 
91 32 26 11 25 
13 l lO 11 18 
7 6 13 15 11 
4 5 9 4 6 
33 21 32 37 29 

5 2 4 l 
l l l 

(37) wypadków drogowych w wyniku czego ran
nych zosta ło 32 (46) osoby, a 6 (4)osób ponj o
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wej cywilizacji w obecnej postaci, gdyż niszczy 
nieodwracalnie środowisko naturalne. Celem ich 
działania jest: dążenie do bezwzględnego zniesie
nia obowiązku służby wojskowej, wspieranie ru
chów ekologicznych i pacyfistycznych, organizo
wanie manifestacji , demonstracji , głodówek i hap
peningów, wspólnie z : Pomarańczową Alternaty
wą Ruchem Społeczeństwa Alternatywnego, Wip
em i Federacją Anarchistyczną, gdzie szczegól
nie uaktywnia się grupa zwana Międzymiastów
ką Anarchistyczną. 

f ajgłośniejsze akcje anarchistów zorganizowa
ne w ostatnim okresie to: manifestacja przed Sej
mem na rzecz prawa do aborcj i; 

- lulkakrotne al<cje proekologiczne pod hasłem 
"Tama tamie'· na znak protestu przeciwko budo
wie zapory wodnej w Czorsztynie; 

- pikiety przed sklepami futrzarsldmi przeciw
ko zabijaniu zwierząt futerkowych; 

- demonstracja w Warszawie przeciwko pro
jektowi ustawy o karaniu za posiadanie narkoty
ków. 

ajwiększe oś rodki anarchistów znajduj ą s i ę 
w Warszawie, Gdańsku Wrocławiu i Kralwwie. 
ależy jednak pam i ętać, że ana rch i ści zawsze byli 

w opozycji wobec państwa jako takiego i nadal są 
w opozycji do jaldegokolwiek z i stniejących y
stemów politycznych. Ich wizja i utopia stawiała 
ich , i stawia nadał w roli permanentnej opozycji 
do wszelkiego rodzaju dz iałań . Anarchi ·ci są an
tagonistan1i w stosunku do Sld nów, z którymi naj
częśc iej toczą różnego rodzaju boje. 

W Międzyrzeczu występują równi eż subkultu
ry młodzieżowe ale najczęściej spotykamy ich na 
trasie do M iędzy rzecldego Rejonu Umocnionego 
gdzie często urządzają sobie różnego rodzaju po
tkania. 

c. c!. n. 
nadkom. Zbigniew Metnik 

stanu bezpi eczeństwa i porządku publicznego 
mogły być du żo lep z gdybyśmy w zyscy mie
szkal'tcy włączyli si ę do tego procesu choćby w 
ramach działań "Bezpieczne miasto". 

* cyfry w nawiasach dotyczą 1995 r. 
nadkom. Melnik Zbigniew 

Informuję, że z dniem Ol Jute
go 1997 r. Poradnia Internistycz
na i Poradnia Cukrzycowa dla Do
troslych zostają przeniesione do 
Poradni Ogólnej przy ul. Konstytu
cji 3 Maja 35 "POD KASZTANEM", 
natomiast Miejski Ośrodek Medy
cyny Pracy zostanie przeniesiony na 
ul. Konstytucji 3 Maja 11 - .nad Po
radnią Stomatogiczną. 
Godziny pracy nie ulegają zmianie. 
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a terenie całej Gminy Międzyrzecz w 1996 
roku wszczęto 610 postępowań przygotowaw
czych w wyniku których stwierdzono 665 czy
nów przestępczych . Nadal najwi ększe zagro
żeni e tanowią przestępstwa przeciwko mieni u 
a także przeciwko życiu i zdrowiu . Ponadto 
stwierdzono 40 przestępstw o charakte rze go
spodarczym. Ogólnie przestępstw tych dopu
ściło się 437 osób (330) oraz 66 (87) nieJeblich 
dokona ło 61 (65) czynów karalnych. Z te renu 
Międzyrzecza skradziono 30 samochodów tj: 

sło śmi erć. Cztery wypad
ki zosta ły s powodowane 
przez osoby będące w sta
nie nietrzeźwym . Ponad
to odnotowano 160 (168) 
koli zji drogowych, w tym 
spowodowanych przez 78 

DLA. W"L.&SCJBJL,A_ B.ABU 

Fordów - 6 Mercedesów - 6, Fiatów 126p - 5, 
Volkswagenów- 4, Ffatów 125p- 2, i po jednym 
Oplu, BMW, Renualt, Chewrolecie , Audi 80 i 
Maździ e. 

W 1996 r. funkcjonariusze z KRP Międzyrze
czu ujawnili 18 677 wykroczeń, za które nałożo
no 4 669 mandatów karnych, slderowano 718 
wniosków o ukaranie do kolegium d/s wykro
czei1, a także udzielono 13 288 pouczeń. W mi
nionym roku na naszym terenie zaistniało 29 

(84) ni etrzeźwych użyt
kowników dróg. W 94 
przypadkach pojazdy zde
rzyły si ę mi ędzy sobą, w 
ośmiu przypadkach potrą
cono pieszych, a w 58 lde-
rowcy swoimi pojazdami 
najechali na różne prze-
szkody. 

P rzedstawione dane 
wskazuj ą, że wyniki w 
utrzymaniu właściwego 

uii=ETCO" 
ZA. 'WYBZĄD~ON!ll 

PRZESYŁAJĄ 

M. JANISZEWSKI 
T . ANTKOWIAK 
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Siatkarze l l ligowe Orla Międzyrzecz są już po drugim 
dwumeczu rundy rewanżowej . Pierwsze mecze rewanżo
we grane w Grudziądzu dały częściową odpowiedź na 
pytanie, czy zmiana trenera nie wpłynęła demobilizująco 
na postawę drużyny. Okazało się, że mieli rację ci wszy
scy, którzy zmianę uważali za potrzebną a nawet koniecz
ną. NO W 'f trener wprowadził do drużyny Wojtka Rędziaka , 
który za trenera J. Łojewskiego uznany był za mało przy
datnego drużynie . W sobotnim meczu w Grudziądzu Woj 
tek udowodnił , że za szybko zrezygnowano z jego usług . 
Kolejnym zawodnikiem, który udowodnił dużą przydatność 
w drużynie był Jerzy Boguta. Zresztą cala drużyna spisa
la się znakomicie odnosząc zwycięstwo . Niedzielny poje
dynek przyniósł zwycięstwo Grudziądzanom. Członkowie 
zarządu klubu, którzy oglądali mecz w Grudziądzu byli 
bardzo zadowoleni z postawy zawodników. Z wielkim nie
pokojem oczekiwano pierwszego tegorocznego dwume
czu w Międzyrzeczu . Przeciwnikiem naszych siatkarzy 
byli gwardziści ze Szczytna. Czołowa drużyna ligi j aką 
jest Gwardia pokazała , że miejsce w tabeli jakie zajmuje 
(21okata) nie jest dziełem przypadku. W meczu sobotnim 
obnażyła słabe strony siatkarzy Orla. Rewanż niedzielny 

Sprawni razem 
Ostatnio odbyły s ię w Międzyrzeczu zawody 

Szkół Specjalnych Województwa Gorzowskie
go w Gimnastyce Artystycznej. Wzięło w nich 
udział 15 dziewcząt i 13 ch łopców z 5 szkól i 
pecjalnych ośrodków szkolno wychowaw

czych województwa. Zawody, które sprawnie 
przeprowadziła grupa nauczycieli z między
rzeckiej szkoły nr 5. Obserwowało wielu ltibi
ców-uczniów i innych szkół. Ćwiczenia młodych 
sportowców mogły się podobać. Wszyscy za
słu żyli na wielkie brawa. Wśród dziewcząt naj
ładn i ej ćwiczyła Beata Lemańska z Sulęcina. 
Międzyrzeczaniu Joanna Dalidowicz i Ewa Ja
nik, pla uj ąc si ę na drugim miejscu prawiły, 
że drużynowo Sp.5 Międzyrzecz zwyciężyła w 
konkurencji dziewcząt. U chłopców trzy pierw
sze miejsca wywalczyli uczniowie z SOSW Lip
ki Wielkie. ajlepszym gimnastyidem okazał 
się Sławomir Barczak Nasi chłopcy z Między
rzecza nie poszli śladami swoich koleżanek, 

Plebiscyt 

KURIER MIĘDZVRZECKI 

SIATKÓWKA 
dal odpowiedź wszystkim niedowiarkom - wątpiącym w 
możliwości Orla. Już od pierwszych piłek widać było , że 

Orzeł walczyć będzie o każdy punkt. Wygrana 3:0 saty
sfakcjonowała szkoleniowca, zawodników, działaczy, a 
przede wszystkim kibiców. Jeśli chodzi o szkoleniowca, 
którym obecnie jest Paweł Raczyński to mogliśmy się 
przekonać , że jego zaangażowanie na ławce jest nie mniej
sze od siatkarzy. Ten człowiek żyje tym co robi . Widać 
było , że kilka akcji zostało przygotowanych wzorcowo 
(podwójna krótka) . Zaskoczeniem była bardzo dobra po
stawa Wojtka Rędziaka. Zresztą do calego zespołu nie 
można nic złego "przypiąć" . Jest to ponownie zespól, a 
nie grupa pojedynczych siatkarzy. Prócz wartości czysto 
sportowych siatkarze zademonstrowali przykładną ambi
cję i ... nowe dresy zafundowane im przez sponsorów. 
Sponsorami tymi byl i Pomorski Bank Kredytowy o/Mię
dzyrzecz, Firma "L ECHBET" i PST Międzyrzecz. Miłym 
zaskoczeniem dla kibiców była wyremontowana częścio
wo sala w J. W. Przyczynili się do tego działacze klubu, 

choci aż ćwiczenia Zbyszka Galińskiego mogły 
się podobać gdyby występował w akrobatyce. 

W klasyfikacji drużynowej całych zawodów 
zwyciężył SOSW Lipki Wielkie, gromadząc 35,9 
pkt przed SOSW uliszewo - 35,5 pkt. Kolejne 
miejsca zajęły SP Sulęcin 35,4 pkt, SP Między
rzecz 35,25 pkt, i SP 4 Słubice 34,55 pkt. Ob
serwujący zmagania sportowców wizytator z 
kuratorium p. ]. Chrobrowski stwierdził, że 
dawno nie oglądał tak zawzięci e walczących 
zawodników, z których niejeden i niejedna 
uczennica bez problemów wygrywaliby z 
uczniami innych szkół podstawowych. Dyr. SP-
5 w Międzyrzeczu p. Maria Lecher t zadowolo
na była z postawy sportowców i ich opiekunów. 

Po zawodach, które zakoó.czyły się wręcze
niem dyplomów i nagród ufundowanych przez 
sponsorów m.in. Kurier Międzyrzecki, wszy
scy zapowiedzieli rewanże nie tylko w gimna
styce, ale w innych dyscyplinach. Zadowoleni 
byli też opiekunowie, którym, widać było, pra
ca z tymi dziećmi daje zadowolen ie. 

]. Wiśniewslti 

Lepiej późno nii wcale ! 
Dość późno przystąpiono do próby zorganizowania 

wyboru sportowca Międzyrzecza 1996r., połączonego z 
balem i najprawdopodobniej dlatego zrealizowanie tego 
zamiaru w trakcie tegorocznego, krótkiego karnawalu 
okazało się niemożliwe . 

Sam pomysł jednak, rzucony w drugiej polowie stycz
nia przez kilka osób z klubu biegacza, okazał się na tyle 
dobry, że żal by było , aby w bieżącym roku to przedsię
wzięcie zakończyło się fiaskiem, a rozpoczęcie tej tra
dycji nastąpile dopiero za rok. Powstała nawet grupa 
inicjatywna, zdeterminowana do przeprowadzenia choć
by spóźnionego balu i plebiscytu . 

Wszystkim tym działaczom towarzyszy przekonanie 
o konieczności zwrócenia uwagi na rolę sportu w na
szym życiu i jego obecności w Międzyrzeczu. Istnieje 
również nadzieja na to, że ewentualny "Bal sportowca" 
zintegruje środowiska sportowe i będzie wielkim świę
tem sportu, oczekiwanym co roku . 

Kiedyś jednak trzeba zacząć . Postanowiono, że choć 
późno i być może jeszcze ulomnie powinno to nastąpić 
w tym roku, że nie należy z tym czekać do roku 1998. 

Do tych działań z ochotą p rzyłączył się również "Ku
rier Międzyrzecki", udostępniając między innymi swoje 
lamy do przeprowadzenia plebiscytu na najpopularniej
szego sportowca Międzyrzecza 1996r. Jego wybór na
stąpi w marcu br. spośród wyłonionych przez organiza-

torów kandydatów. W marcowym numerze zamieszczo
ny też zostanie kupon konkursowy i charakterystyka 
sportowców, zakwalifikowanych do plebiscytu. Na razie 
jednak prosimy czytelników o zgłaszanie kandydatów i 
listy w tej sprawie. 

Do zamknięcia lutowego numeru "KM" zgłoszone 
zostały przez środowisko sportowe następ ujące kan
dydatury: 
1. piłka nożna : Marek Kopeć, Marek Zi eliński, Maciej 
Rosiak 
2. Klub Miłośników Biegania: Krzysztof Kochań , Mag
da Turczyn 
3. kulturystyka : Dorota Jadczak 
4. lekka atletyka: Karolina Kaczmarek, Beata Koza
necka, Małgorzata Hudziak. 
5. siatkówka : Dawid Murek, Jerzy Boguta 

6. karate: Sławomir Kaczmarek 

Niewykluczony jest też wybór najlepszego sportow
ca przez powolaną do tego kapitułę . nie jest to jednak 
przesądzone . 

Prawdopodobny jest więc bal w maju bądź w czerw
cu br.i niepewny jest wybór przez kapitułę najlepszego 
sportowca. Pewny jest jedynie plebiscyt na lamach "Ku
riera" i do tej świetnej zabawy, połączonej z atrakcyjny
mi nagrodami zapraszamy Państwa za miesiąc. 
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którzy doprowadzili i sfinansowal i ten remont. Kolejne 
mecze siatkarze rozegrają w Olsztynie z rezerwami AZS. 
Dwie wygrane umożliwiają drużynie "spokojne przygoto
wanie do kolejnych meczy". Pisząc o siatkarzach l l ligo
wych nie sposób pominąć ich następców. Kadeci wystę
pujący w rozgrywkach są liderami. Mają tylko 1 porażkę i 
wszystko wskazuje na to, że zakończą rozgrywki na cze
le. Młodzicy walczą też wspaniale. Zajęli li miejsce w tur
nieju gorzowskim prezentując bardzo ładną grę . Trener 
Piotr Szanda uważa , że przy ciąglej pracy z tych chłop
ców będą zawodnicy jak się patrzy. Najważniejsze , żeby 
z pola widzenia zarządu problemy młodzieży nie schodzi
ły. Wracając do pierwszego zespołu to w miesiącu lutym 
czekają Orla dwa ciężkie mecze. 15 i 26 na własnym 
parkiecie spotykają się z Bzurą Ozorków, a po tygodniu 
na wyjeździe z liderem w Bełchatowie . Kibice życzą na
szym zawodnikom wszystkiego najlepszego. 

Jan Wiśniewski 
P.S. 
Doszły mnie słuchy, że mecz z Gwardią Szczytno, Orzeł 

wygrai tylko dlatego, że przekupił zawodników gości. Nie 
wiem komu to jest potrzebne takie oczernianie, bo toina
czej nie można powiedzieć. Opcja p iłkarska , która takie 
opinie puszcza w obieg powinna się zastanowić czemu 
ma to służyć 

Siatkówka 
Przeprosin akt ostatni 

Dziwne rzeczy działy się ostatnio wokół międzyrzec
kiej siatkówki. Trudno się w końcu było zorientować kto 
z kim jest w konflikcie i kto kogo powinien przepraszać. 
Nie sądzę , aby w tej chwili celowe było odgrzewanie 
tych ni eporozumień , zwłaszcza , że nie czuję się osobą 
kompetentną , ani powolaną do ich oceny. 

Jednak podczas całej tej burzy jakoś nikomu do gło
wy nie p rzyszło , ż e być może warto by się zastanowić 
na tym, czy słowa "przepraszam" nie należałoby też 
skierować pod adresem kibiców. Mieli oni bowiem po
wody, aby czuć się poddanymi manipulacji. 

Ja również wierzyłem , że czasy kabaretu Laskowika, 
a którym co innego się widzi , co innego słyszy, a je
szcze co innego czyta bezpowrotnie minęły. 

Niestety - Laskowik, jak i Lenin, pozostanie chyba 
wiecznie żywy . 

Punktem wyjścia konfliktu stal się incydent pomiędzy 
Łojewskim a Bogutą, który był niezauważalny dla kibi
ców. Słów wypowiedzianych przez Bogutę nie słyszeli 
zawodnicy oddaleni od niego zaledwie o ki lka kroków. 

Może więc warto by się zastanowić, jak to się dzieje, 
że zajścia nie widzi ani słyszy kilkaset osób zgromadzo
nych w sali , a dokladnie widzi je i słyszy dziennikarz od
dalony o ki lkadzies iąt kilometrów od miejsca zdarzenia. 

To, że mecze Orla są relacjonowane przez dzien
nikarzy, którzy na nich nie bywają i pewnie nie za 
bardzo wiedzą jak wygląda międzyrzecka drużyna , 
przestało dz iwić. Widać na tym polega profesjonalne 
dziennikarstwo. Nie przyzwyczailiśmy się jednak je
szcze do tego, że profesjonalne dziennikarstwo po
lega na relacjonowaniu z pozycji obserwatora zda
rzeń, o których mogą coś mieć do powiedzenia wy
łącznie osoby zainteresowane. 

Andrzej Świder 
P.S. 
Z relacji prasowych wynika, że niektóre strony kon

fliktu przywiązywały do formy przeprosin ogromną wagę. 
Np. trener przeprosin zawodnika w obecności c złonków 
zarządu nie uznał za wystarczające. Potrzebne mu było 
dokonanie tego w obecności drużyny . 

O ile miałby ktoś przepraszać kibiców również nale
żałoby się zastanowić nad formą. Proponuję wśród nich 
przeprowadzić glosowanie czy należy to robić na środ 
ku sali , z mikrofonem w ręku , czy nie, a przede wszyst
kim w jakiej pozycji: stojącej , l eżącej czy klęczącej? 

Mają swoje plebiscyty najpoważniejsze czasopisma 
sportowe, stacje telewizyjne, kontynenty, państwa . Mają 
je Zielona Góra, Gorzów, Głogów i inne miasta. Powi 
nien go i mieć Międzyrzecz ! 

Andrzej Świder 



PRZEDSIĘBIORSTWO HANDLOWO-USŁUGOWE 
11PROMAT11 

Sp. z 0.0. 

66-300 MIĘDZYRZECZ ul. PRZEMYSŁOWA 2 

~ft~ft~ ~~~!~0-95/41-10-451ub 41-27-01 we~. 251 

:= 11 Y =-f PROWADZI SPRZEDAZ • . 
-- MATERIAŁÓW BUDOWlANYCH: 

-cement, wapno hydratyzowane , gips szpachlowy, budowlany 
-papę nawierzchniową i izolacyjną , lepik asfaltowy 
-cegłę pełną , kratów~ę , dzi r wk taki MAX 
- cegłę klinkierową - i : , BORAL, GZCB Gozdnica 
-wełnę mineralną - BORAL PO LSKA 

-płyty gipsowo-kartonowe -firmy tiJijłS 1 1 
-kleje do płytek , masy fugowe, zaprawy- firmy PIJS 

i CERESIT 
- systemy daciepleń budynków - firmy JIJ6J CERESIT 
- płytki ścienne i terakota, gr esy - firmy Lf{;QD3n ,.,..._IIJ1ił 

i import Czechy ."t '-:l tL =+"l 

- dachówka cemen{IUX firmy lłlfT Zielona Góra -

: ~:~ł~ ~~1:~~~~ ~rnament ifj 8 Ąij;ą Stąporków 
- izoplast R i B - środek do zabezpieczeń pokryć dachowych 

ROCKWOOL® 
Ponadto oferujemy pełny zakres materiałów i dostaw 

wg indywidualnych zamówień firm budowlanych. 

G uMKoWslii . ~- ni DA GIPS. 
-- ~ C ERAMI K A BUDOW LANA 

}ubi l o to~/11 
Stanisławie i ~imie12owi 

f&:zywulskim 
6t ok~ji 50-lecia 

:itawarcia 
:itwicpku vnał:ie11skiego 
ws~elkiej povnyślności, 

du:io a:clrowia i kolejnych 
wspaniałych jubileus:ity 

:i:yc~q 

~ieci ora:;t synowe 
~ wnukami. 

·~-

j~ z. oka~ji as ... tej rocznicy 
l ślubu kochanym 

rodzicom 

CŁucji i 'Ludwikowi 
- ~i 

1Jernasiewic~om 
dużo zdrowia, 

pomyślności na dalszą 
drogętycia 

~ 
zyczą 

dzieci z wnukami 

~ 

~~ •=------- ~l - - --'=• 

lelt. cl1orób wewttętrzttl1cl1 

Maciej Wicrzbiclti 

prywatny gabinet lekarski 
Międzyrzecz 

ul. 30-go Stycznia 57 a (naprzeciw Pogotowia) 
wtorki od 1530 

piątki od 16°0 

Wizyty domowe codziennie tel. 42-00-36 

13co"Jan 13cclt & ~wa Sc6clewJka 

Optycy dyplomowani 

Poleca: 

Czynne od poniedziałku do piątku 
w godz. 9.00 - 17.00 

i w soboty od 9.00 d o 13.00 

Gabinet okulistyczny godz. przyjęć 
poniedziałek, wtorek, środa, czwartek od 16.00 

66-300 Międzyrzecz 
ul. 30 Stycznia 19, tel. dom. 41-33-15 



PRZEDSIĘBIORSTWO USŁUG TECHNICZNYCH 

0~~1! (i))~~~ w 
66-300 Międzyrzecz Wielkopolski 

ul. Reymonta 5, 
tel. (0-95) 41-27-29, 

tel./fax (0-95) 41-18-83 wew. 27 

VI E~ MANN 

DYSTRYBUCJ A OLEJU OPALOWEGO. 

UWAGA! 
FACHOWCY, HOBBYŚCI/ POSPOLICI PARTACZE 

SKLEP ELEKTROTECHNICZNY 

IIIIAJSTER 
OFERUJE PONAD 1000 POZYCJI 

* żarówki, świetlówki 
* wtyczki, wyłączniki 
* przewody, przedłużacze 
* halogeny, lutownice 
* latarki, baterie 
* zestawy elektrotechniczne 
* telefony, części A.G.D. 
* odkurzacze, żelazka 
* narzędzia, kłódki 

TOMASZ BARANOWSKI ZAPRASZA 
MIĘDZYRZECZ Os. CENTRUM 3 

fi (095) 42-15-15 
Kupił nie kupił, 

potargować można ' 

f 

k MIE IA~s· Wl 
Firma Judek 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 
tel. (0-95) 41-18-92 

Wykonujemy l 
-nagrobki f 

\ \ 
ł ' 

-· grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
- kominki 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

AGENCJA fi!lliWliHJ HANDLOWA 
MAREK PIECHOCKI 

66-300 Międzyrzecz, ul. Kopernika 15b/3 P.o.Box.16 
tel. 42-11-50 

OFERUJE: 
Opakowania dla handlu, gastronomii i dla domu: 

" REklAMówki 
"woREczki HDPE 
" WORki NA ŚMiEci 
" TAcki, kubki, SZTUĆCE 

TAŚMY do METkOWNic " 
Rolki do kAs " 

pApiER pAkowy" 
ART ~iGiENiCZNE " 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Konstytucji 3 Maja 

(Baza G.S. - Firma ADBUD) 
tel. 41-20-20 

66-400 Gorzów 
ul. Małorolnych 1 
(giełda hurtowa) 

tel. (095) 20-30-21 
wew. 315 
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